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I. Nesrovnal: Chcem zmeniť magistrát na fungujúcu servisnú organizáciu str. 2

Asi 100-tisíc ľudí v meste nemá priame 
električkové spojenie s hlavnou stanicou
Napriek tomu, že linky 

električiek už na Hlav-
nú stanicu premávajú, 
resp. začali jazdiť tesne 
pred komunálnymi voľba-
mi (11. novembra), ani jed-
na z dvoch liniek priamo 
nespája západnú, spádo-
vú časť Bratislavy s hlav-
nou stanicou a ani lokalitu 
Rače, vrátane Krasňan. 
 V Dúbravke a Karlovej 

Vsi pritom spolu býva okolo 

75-tisíc obyvateľov, čo nie je 

zanedbateľný počet nato, aby 

sa cestujúci mohli z týchto 

častí mesta dostať priamou 

električkovou linkou na hlav-

nú stanicu. Aj Rača a jej vzdia-

lené či blízke okolie, má mož-

no do 25-tisíc obyvateľov, no 

priama električková linka na 

hlavnú stanicu odtiaľ nejazdí.

100-tisíc ľudí bez 
priameho spojenia
 Vzhľadom nato, že na 

hlavnú stanicu a z nej sa po-

trebujú dostať najmä obyva-

telia mesta a nielen turisti je 

zaujímavé, že dopravca neza-

bezpečil priame linky na hlav-

nú stanicu do oblastí, ktoré 

majú asi stotisícový potenciál 

cestujúcich. Na našu otázku, 

prečo je tomu tak, riaditeľ 

úseku prevádzky a techni-

ky DPB a.s. Bronislav Weigl 

uviedol, že je to asi otázka na 

mesto. „Potom by ale mali byť 

asi prepojené všetky radiály 

s hlavnou stanicou. Ale po-

tom treba dať aj otázku, čo 

zrušíme, ktorú linku. Nedá 

sa spojiť všetko so všetkým...

koľko vozov by to bolo? Aký 

výkon? Kto by to zaplatil...?“ 

Ako dodal, dopravca robil ke-

dysi asi 56 miliónov vozových 

kilometrov, teraz je to len 43 

miliónov.

(pokračovanie na str. 4)

Nový primátor Ivo Nesrovnal 
preberá úrad 11. decembra
Novozvolený primátor 

hlavného mesta Ivo 
Nesrovnal preberá svoj 
úrad 11. decembra. Na 
tento termín je zvolané 
zasadanie nového mest-
ského zastupiteľstva. Pre 
Bratislavský kuriér to po-
tvrdil hovorca mesta Sta-
no Ščepán. 
 Ako ďalej informoval, 21. 

novembra si väčšina nových, 

resp. staronových poslancov 

prevzala v Zrkadlovej sále 

Primaciálneho paláca z rúk 

predsedu mestskej volebnej 

komisie osvedčenia o zvolení.

Ivo Nesrovnal, ktorého za 

primátora zvolili Bratislavča-

nia vo voľbách 15. novembra, 

chce ako prvé urobiť poria-

dok na magistráte, preskúmať 

všetky zmluvy a poupratovať 

aj v mestských podnikoch. 

Kým v minulom volebnom 

období si na čelo mestských 

organizácií sadli nominanti 

poslaneckých klubov v brati-

slavskom mestskom zastupi-

teľstve, tentoraz chce Nesrov-

nal šéfov mestských podnikov 

vybrať v konkurzoch. O tom, 

kedy budú výberové konania 

vyhlásené, nový primátor za-

tiaľ nehovorí. „Presný termín 

výberových konaní ešte ne-

mám,“ pripustil Nesrovnal.

(rl, sita)

Vianočné trhy v centre 
mesta sú tu po roku opäť. 

Na Hlavnom námestí a aj 
Hviezdoslavovom námestí si 
môžu návštevníci pochutnať 
na rôznych dobrotách, kúpiť 
rôzne darčeky, či prispieť na 
charitu organizáciám, ktorú sú 
rozložené už tradične na Fran-
tiškánskom námestí.
 Vianočné trhy sa na Hlavnom 
námestí začali v piatok 21. novem-
bra, rovnako ako aj na  Hviezdo-
slavovom námestí. Potrvajú do 
22. decembra. Domácim i zahra-
ničným návštevníkom, ktorých 
počet každoročne stúpa, ponúkne 
na Hlavnom námestí a Františkán-
skom námestí vianočný sortiment 
celkovo 69 stánkov. V devätnástich 
je tradičné občerstvenie. Najvyš-
šie nájomné predstavuje tento rok 
1 510 eur na deň. 
 Na vianočných trhoch na 
Hviezdoslavovom námestí sa 
21.11. podaril nový „prskavko-
vý“ rekord, keď námestie ožiarilo 
až 2222 prskaviek. Hlavné mesto 
v spolupráci s Bratislavským kul-
túrnym a informačným strediskom 
prináša i tento rok slovenské tradí-
cie v predsviatočnom čase. V pora-
dí už 11. ročník podujatia „Vianoce 
v meste“ ukáže to najlepšie z via-
nočných tradícií zo všetkých kútov 
Slovenska. 

(bk)
Program Vianoce v meste aj na 

www.bakurier.sk
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Petržalskí poslanci 
už zložili sľub

 V utorok 25. novembra 
zložilo sľub 35 petržal-
ských poslancov. Devät-
násť zvolených poslan-
cov podporuje koalícia 
Sieť, SDKÚ-DS, KDH, Mla-
dá Petržalka, SaS, Most-
Híd a SZ. Deväť poslan-
cov podporujú Zmena 
zdola-DÚ, NOVA, OĽaNO, 
OKS a KDS. 
 Štyria poslanci sú nezá-

vislí a traja boli zvolení za 

Smer-SD, SNS, SMS, SDS, 

SZS a Lepšia štvrť.

 Funkcie sa ujal aj starono-

vý petržalský starosta Vladi-

mír Bajan (nezávislý). 

 Miestne zastupiteľstvo 

Petržalky určilo starostovi 

mesačný plat 4 035 eur. Podľa 

zákona musí miestne zastu-

piteľstvo starostov plat pre-

rokovať raz ročne, minulý rok 

v júni mu poslanci znížili plat 

približne o dvesto eur. Mini-

málny mesačný plat starostu 

je 2 950 eur. Táto suma sa vy-

počítava súčinom priemernej 

mesačnej mzdy zamestnanca 

v národnom hospodárstve a 

príslušného násobku. Prie-

merná mzda za minulý rok je 

na úrovni 824 eur a petržal-

ský starosta je zaradený v de-

viatej platovej skupine podľa 

počtu obyvateľov s násobkom 

3,58. Minimálny plat môže 

miestne zastupiteľstvo zvýšiť 

až o sedemdesiat percent.

 Vo voľbách získal Vladi-

mír Bajan 6 382 hlasov, voleb-

ná účasť v Petržalke dosiahla 

len 28,35 percenta. Za ním 

skončil na druhom mieste Ján 

Hrčka s počtom hlasov 5572.

(sita, bk) 
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Výsledky volieb 
primátora Bratislavy
Ivo Nesrovnal  50 630 zvolenýNEKA
Milan Ftáčnik  40 481  NEKA

Milan Kňažko  35 562  NEKA

Kristína Ulmanová 904  NEKA

Peter Čiernik  811  NEKA

Andrej Palacko  495  NEKA

Výsledky volieb starostov mestských astí  
Bratislava-Čunovo Gabriela Ferenčáková, 388, zvolená 

MOST - HÍD, SIEŤ, SDKÚ-DS, SZ, SaS, OKS, KDH

Bratislava-Čunovo Alžbeta Broszová. 240, NF

Bratislava-Čunovo Ema Orlická, 116, NEKA

Bratislava-Čunovo Karol Rakovský, 1, SMER-SD, SNS, Strana mo-

derného Slovenska, SDS, SZS, LEPŠIA ŠTVRŤ

Bratislava-Devín, Ľubica Kolková, 355, zvolená
SIEŤ, MOST - HÍD, SDKÚ-DS, SaS, KDH

Bratislava-Devín Gabriel Drobniak, 297, NEKA

Bratislava-Devín Juraj Šterbatý, 0, LEPŠIA ŠTVRŤ

Bratislava-Devín Ivan Bielik , 0, ĽS Naše Slovensko

Bratislava-Devínska Nová Ves, Milan Jambor, 2 958, zvolený 

SIEŤ, SDKÚ-DS, SaS, MOST - HÍD

Bratislava-Devínska Nová Ves Rastislav Tešovič, 1 681, NEKA

Bratislava-Devínska Nová Ves Marcela Ľuptáková, 439, NEKA

Bratislava-Dúbravka Martin Zaťovič, 7 793, zvolený 

SIEŤ, SDKÚ-DS, KDH, MOST - HÍD, NOVA, OKS, SaS, SZ, EDS

Bratislava-Dúbravka Ján Sandtner, 2 757, NEKA

Bratislava-Jarovce Pavel Škodler, 597, zvolený, NEKA

Bratislava-Jarovce Martin Wolf , 277, NF

Bratislava-Jarovce Jozef Szabo, 47, LEPŠIA ŠTVRŤ

Bratislava-Karlova Ves, Dana Čahojová, 4 847, zvolená 

NEKA

Bratislava-Karlova Ves, Iveta Hanulíková, 3 746, SMER-SD, SNS, SZS, 

Strana moderného Slovenska

Bratislava-Karlova Ves, Pavol Bulla, 2 460, SIEŤ, SDKÚ-DS, KDH, SaS, 

MOST - HÍD, NOVA, SZ

Bratislava-Karlova Ves, Michal Makovník, 445, NEKA

Bratislava-Karlova Ves, Dana Kobidová, 148, Robíme to pre deti - SF

Bratislava-Lamač, Peter Šramko, 1 337, zvolený 

KDH, SaS, SDKÚ-DS, NOVA, OBYČAJNÍ ĽUDIA a nezávislé osob-

nosti, OKS, SIEŤ

Bratislava-Lamač Radoslav Olekšák, 1 176, SMER-SD, SNS, SZS, 

Strana moderného Slovenska

Bratislava-Lamač Gabriela Bizoňová, 511, NEKA

Bratislava-Nové Mesto, Rudolf Kusý, 10 412, zvolený, NEKA

Bratislava-Nové Mesto, Pavol Martanovič, 1 969, SIEŤ, SDKÚ-DS, 

KDH, SaS, MOST - HÍD, SZ, NOVA, OKS

Bratislava-Petržalka, Vladimír Bajan, 6 382, zvolený, NEKA

Bratislava-Petržalka Ján Hrčka, 5 572, NEKA

Bratislava-Petržalka Pavel Nechala, 5 291, NEKA

Bratislava-Petržalka Iveta Plšeková, 3 628, SIEŤ, KDH, MLADÁ 

PETRŽALKA, SaS, MOST - HÍD, SZ

Bratislava-Petržalka Marián Greksa, 2 735 , NEKA

Bratislava-Petržalka Daniel Šavel, 2 712, NEKA

Bratislava-Petržalka Jozef Augustín, 466, ASV

Bratislava-Petržalka Mária Javoreková, 460, PRÁVO A SPRAVODLI-

VOSŤ

Bratislava-Petržalka Kristián Roman Zimmermann, 435, NEKA

Bratislava-Podunajské Biskupice, Alžbeta Ožvaldová, 3 883, 
zvolená SIEŤ, SDKÚ-DS, SaS, MOST - HÍD, SMK-MKP, KDH, 

NOVA, SMER-SD

Bratislava-Podunajské Biskupice Martin Halás, 1 702, SDĽ

Bratislava-Rača Peter Pilinský, 4 271, zvolený, 
SIEŤ, KDH, MOST - HÍD, NOVA, SZ

Bratislava-Rača Michal Drotován, 2 306, OKS, SDKÚ-DS

Bratislava-Rača Lucia Veselská, 1 014 , NEKA

Bratislava-Rača Milan Náhlik, 170, NEKA

Bratislava-Rusovce, Dušan Antoš, 820, zvolený, NEKA

Bratislava-Rusovce Lucia Tuleková Henčelová, 540, SIEŤ, KDH, SaS

Bratislava-Rusovce Viktor Glaser - Opitz, 172, OBYČAJNÍ ĽUDIA a 

nezávislé osobnosti, NOVA, Zmena zdola, DÚ, OKS

Bratislava-Rusovce Gabriel Karácsony, 45, PD

Bratislava-Ružinov, Dušan Pekár, 8 178, zvolený, 
KDH, OBYČAJNÍ ĽUDIA a nezávislé osobnosti, NOVA, Zmena zdola, 

DÚ, SMK-MKP, OKS

Bratislava-Ružinov Ján Buocik , 6 082, SIEŤ, SaS, SZ, MOST - HÍD, 

SDKÚ-DS

Bratislava-Ružinov Slavomír Drozd, 4 685, SMER-SD, SNS, SZS

Bratislava-Ružinov Miloslav Hetteš, 665, NP

Bratislava-Ružinov Valentín Mikuš, 612, LEPŠIA ŠTVRŤ

Bratislava-Ružinov Vladimír Kovalčík, 271, Strana moderného Slo-

venska

Bratislava-Staré Mesto, Radoslav Števčík, 4 056, zvolený 

NEKA

Bratislava-Staré Mesto, Gábor Grendel, 4 031, KDH, MOST - HÍD, 

NOVA, SaS, OBYČAJNÍ ĽUDIA a nezávislé osobnosti, KDS

Bratislava-Staré Mesto, Tatiana Rosová, 3 495, SDKÚ-DS, SIEŤ, OKS, 

SZ, Strana moderného Slovenska

Bratislava-Staré Mesto, Kristián Straka, 1 215, NEKA

Bratislava-Staré Mesto, Miroslav Vetrík, 897, NEKA

Bratislava-Vajnory, Ján Mrva, 1 553, zvolený, NEKA

Bratislava-Vajnory Ľudovít Horváth, 410 , NEKA

Bratislava-Vajnory Peter Jaslovský, 76, NF

Bratislava-Vajnory Marian Pružina, 68, MS, KDS

Bratislava-Vrakuňa Martin Kuruc, 1 431, zvolený, 
NEKA

Bratislava-Vrakuňa Martin Micheľ, 826, SIEŤ, SDKÚ-DS, KDH, 

MOST - HÍD, NOVA, SaS, SMK-MKP

Bratislava-Vrakuňa Juraj Štubniak, 792, NEKA

Bratislava-Vrakuňa Ferdinand Klimsch, 475, NF

Bratislava-Vrakuňa Marek Pospíchal, 470 , SMER-SD, SNS, SZS

Bratislava-Vrakuňa Jozef Valach, 450, NEKA

Bratislava-Záhorská Bystrica, Jozef Krúpa, 1 321, zvolený 

SDKÚ-DS, KDH, SIEŤ, NOVA, SaS, MOST - HÍD

Odpovedá novozvolený 
primátor Ivo Nesrovnal
Ako vnímate chod magis-
trátu? Máte už dnes pred-
stavu o zmenách v ňom?
 „Dnes je ešte predčasné 
hovoriť o akýchkoľvek zme-
nách. Chcem zmeniť ma-
gistrát z úradu, kde sú ľudia 
považovaní za „stránku“, na 
fungujúcu servisnú organizá-
ciu, ktorá za prvoradý zmysel 
svojej existencie považuje čo 
najrýchlejšie a čo najkvalitnej-
šie vyriešenie žiadostí a prob-
lémov Bratislavčanov.“

Súhlasíte s nedávno vy-
tvoreným systémom či-
pov pre zamestnancov, 
ktorými sa kontroluje ich 
pohyb na úrade? Nezdá 
sa vám to dehonestujúce? 
Nemajú zvládnuť svojich 
zamestnancov ich vedú-
ci? 
 „Nepoznám presne ten-
to systém, takže najprv sa s 
ním oboznámim a potom sa 
k nemu vyjadrím. Chcem na 
magistráte zaviesť manažér-
sky prístup, zracionalizovanie 
fungovania a zefektívnenie 
výkonu všetkých zamestnan-
cov.“

Ako si predstavujete svoj 
budúci tím ľudí? Ktoré 
funkcie by na magistráte 
nemali chýbať a ktoré asi 
nie sú potrebné?
 „To sú ešte predčasné 

otázky. Obklopím sa ľuďmi, 
ktorým dôverujem po odbor-
nej aj ľudskej stránke.“

Ktoré chyby bude treba 
napraviť, podľa vás, po 
pôsobení dosluhujúceho 
primátora na magistrát-
nom úrade?
 „Jednou z prvých vecí, kto-
ré na magistráte urobím, bude 
dôkladný audit dôležitých 
zmlúv, s cieľom zrušiť alebo 
zmeniť pre mesto nevýhodné 
zmluvy tak, aby Bratislavčania 
neprichádzali o peniaze, ktoré 
by sme mohli investovať na-
príklad do údržby ciest alebo 
na zvýšenie čistoty v meste.“

(rl)

Dve otázky pre štyroch nových starostov
Na dve otázky odpove-

dajú štyria novozvo-
lení starostovia bratislav-
ských mestských častí. Vo 
zvyšných trinástich si ob-
čania v komunálnych voľ-
bách zvolili pôvodných. 

 Nových starostov sme 

sa spýtali ako vnímajú svoje 

(tesné, alebo aj jednoznačné) 

víťazstvo a ktoré sú ich priori-

ty po nástupe do úradu.

Dana Ča-
h o j o v á 
(zvolená za 
s t a r o s t k u 
K a r l o v e j 
Vsi) - Nie je 

to ani moje 

osobné víťazstvo, ani víťaz-

stvo nad bývalou starostkou. 

Sama by som nezmohla nič. 

Víťazstvo to však je. Pome-

novala by som to víťazstvom 

myšlienky a otvorenosti. 

Predchádzalo mu náročné 

obdobie v miestnom zastupi-

teľstve, kde sa vytvorila skupi-

na nezávislých poslancov, ku 

ktorým sa postupne pridávali 

ďalší z pôvodne pravicového 

klubu. Boli to poslanci, ktorí 

sa nechceli stotožniť so spô-

sobmi a zákulisnou politikou 

najmä zo strany niektorých 

poslancov za SDKÚ. 

 Za samozrejmé považu-

jem, že sme spolupracovali 

so zástupcami občianskej 

verejnosti. Tak vznikla spo-

lupráca založená na dôvere 

a spoločných hodnotách. 

Víťazstvo je pre nás veľkou 

poctou a prijímame ho s po-

korou a s obrovským pocitom 

zodpovednosti. Po nástupe do 

funkcie starostky považujem 

za prvoradé vykonať audit 

všetkých platných zmlúv, kto-

ré uzavrelo predošlé vedenie 

úradu, preverenie vydaných 

územných rozhodnutí a sta-

vebných povolení a prípravu 

rozpočtu na rok 2015. Cieľom 

tohto konania bude zabrániť 

ekonomickým stratám a ško-

dám či na majetku alebo na 

životnom prostredí. Súčasne s 

tým pracovať na otvorení úra-

du verejnej kontrole.

Martin Ku-
ruc (zvo-
lený za 
s t a r o s t u 
V r a k u n e ) 
- Obzvlášť 
ma teší, že 
mi Vrakunčania dali dôveru, 
napriek tomu, že som verejne 
deklaroval, že zázraky na poč-
kanie nie sú mojou pracov-
nou metódou. Rád by som aj 
touto cestou poďakoval svoj-
mu volebnému tímu a našim 
podporovateľom. Špeciálne 
poďakovanie patrí mojej man-
želke a obom dcérkam za ich 
naozaj výnimočnú trpezlivosť 
a excelentný „servis“, ktorý mi 
počas ostatného obdobia po-
skytli. V prvom rade musíme 
naozaj vedieť v akej kondícii 
sa Vrakuňa nachádza. Budem 
iniciovať fi nančný, procesný 
a určite aj personálny au-
dit. Tiež nechám urobiť au-
dit zmlúv. Uskutočním sériu 
prieskumov, budeme sa pýtať 
na niekoľko lokálnych mikro 
tém, ktoré sú však pre oby-
vateľov Vrakune veľmi zásad-
né. Vrakunčania jednoducho 
musia mať právo vyjadriť sa 
k témam, ktoré sa ich by-
tostne dotýkajú a to nebolo 
vo Vrakuni zvykom. Spoloč-
ným menovateľom Vrakune 
je téma bezpečnosti, ktorá sa 
musí stať prioritou číslo jeden. 
Tiež budem nekompromis-
ne trvať na fakte, že kampaň 
skončila voľbami a obyvatelia 
Vrakune neočakávajú od nás, 
svojich predstaviteľov, sériu 
žabomyších vojen, ale tvrdú 
každodennú prácu pre svoju 

štvrť.

R a d o s l a v 
Š t e v č í k 
( z v o l e n ý 
za staros-
tu Staré-
ho Mesta) 
- Výsledok 

volieb starostu Starého Mes-

ta je dôkazom, že na každom 

jednom hlase záleží. Takže 

ďakujem každému Staromeš-

ťanovi, ktorý prišiel voliť a dal 

mi svoj hlas. Bojoval som do 

poslednej chvíle, aj keď favo-

ritmi boli podľa prieskumov 

iní kandidáti. Vážim si hlas 

každého Staromešťana, ktorý 

som vo voľbách dostal, budem 

však starostom všetkých oby-

vateľov Starého Mesta.

 Po nástupe do úradu 

a prevzatí agendy chcem na 

všetky miesta vedúcich odde-

lení vypísať výberové konania 

a obsadiť ich odborníkmi, nie 

politickými nominantmi, ako 

to bolo doteraz. Plánujem aj 

zoštíhlenie úradu, aby fungo-

val lacnejšie a efektívnejšie. 

Preverím tiež, v akom stave 

je príprava na zimnú údržbu, 

keďže dodávateľ zimnej 

údržby je zazmluvnený len do 

konca tohto roka. Chcem sa 

tiež stretnúť s novozvolenými 

poslancami, aby sme sa spo-

znali a nadviazali spoluprácu. 

Správa mestskej časti bude to-

tiž našim spoločným dielom.

Martin Za-
ťovič (zvo-
lený za 
s t a r o s t u 
D ú b r a v -
ky) - Také 

vysoké ví-

ťazstvo je i pre mňa ešte 

i dnes prekvapením. Vo ví-

ťazstvo sme dúfali všetci, teda 

aj môj volebný štáb, kandi-

dáti na poslancov. Vysoké 

víťazstvo vidím najmä v tej 

súhre okolností, že Dúbrav-

čania už chceli zmenu. Ďalej 

že v poslednom období sa 

z Dúbravkou spájalo mnoho 

problémov. Napr. prenájom 

DK Dúbravka zahraničnej 

schránkovej fi rme (petícia 

viac než 6000 obyvateľov), 

zámena pozemkov Pod záhra-

dami (petícia viac než 3000 

obyvateľov), neprehľadné pri-

deľovanie bytov...Viedli sme 

korektnú kampaň z našej stra-

ny, dennodenné diskusie s ob-

čanmi, program, ktorý oslovil 

občanov... Mojimi aktivitami 

ako poslanca boli či už zim-

ný štadión Harmincova, areál 

K. Adlera a pod. Moje prio-

rity vychádzajú z volebného 

programu, na ktorom sa po-

dieľali všetky koaličné strany. 

Ide o stabilizáciu fi nančnej si-

tuáciu MČ a zastavenie úbyt-

ku prostriedkov vo fondoch. 

Ďalej vypracovanie dopravnej 

štúdie Dúbravky aj na statickú 

dopravu, riešenie problému 

Harmincova. Chcem pripraviť 

program revitalizácie malých 

športovísk, vyriešiť problema-

tiku fi nancovania a využívania 

domu kultúry a rozšíriť kapa-

city v materských školách aj 

prostredníctvom eurofondov.

(rl)
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Niektoré zaujímavosti výsledkov 
komunálnych volieb v Bratislave
Voliči v komunálnych 

voľbách 2014 v Brati-
slave sa postarali o nie-
ktoré zaujímavé výsledky. 
V dvoch prípadoch nedo-
stali kandidáti na starostu 
ani jeden hlas, v jednom 
prípade iba jeden hlas. 
Žiadny hlas nedostali dva-
ja kandidáti na starostu v 
mestskej časti Devín a iba 
jeden hlas dostal jeden 
kandidát v Čunove. 

- Najtesnejším rozdielom 
zvíťazil v súboji o starostov-
ské kreslo v Starom Meste 
Radoslav Števčík, ktorý pora-
zil druhého v poradí Gábora 
Grendela o 25 hlasov
- Dvaja kandidáti na starostu 
nedostali ani jeden platný 
hlas, jeden získal jeden plat-
ný hlas
- V Záhorskej Bystrici bol len 
jeden kandidát na starostu
- V sedemnástich mestských 
častiach Bratislavy vymenili 
voliči „iba“ štyroch starostov
- Najvýraznejším spôso-
bom vyhral voľby kandidát 
na starostu v Novom Meste 
Rudolf Kusý (10 412). Jeho 
protikandidát za ním zaostal 
o 8 443 hlasov
- Občania zvolili 8 nezá-
vislých starostov a 9 po-
litických nominantov, alebo 
s podporou strán a hnutí
- Nové mestské zastupiteľstvo 
bude mať prvý krát najvyšší 
počet zvolených nezávis-
lých kandidátov (12)
- 19,82 percenta z celko-

vého počtu, tvoria nezávislí 
novozvolení poslanci v miest-
nych zastupiteľstvách mest-
ských častí
- Z pôvodne desiatich kandi-
dátov na primátora Bratislavy, 
zostalo do začiatku moratória 
napokon šesť kandidátov.
- Najvyšší počet hlasov do 
mestského zastupiteľstva 
získal od voličov Ján Budaj 
– 9 614, na druhom mieste 
s počtom 9 517 dosiahol ne-
úspešný kandidát na starostu 
Petržalky Ján Hrčka. Deväťti-
sícovú hranicu prekonala ešte 
aj Elena Pätoprstá. Išlo o kan-
didátov najľudnatejšej mest-
skej časti – Petržalky
- Najmenej hlasov na získanie 
mandátu do mestského za-
stupiteľstva potreboval Ignác 
Kolek – 204. Mestská časť De-
vín má ale len vyše 1040 oby-
vateľov. Oproti tom v Petržal-
ke žije viac ako 105-tisíc ľudí.
- Do nového mestského za-
stupiteľstva si v nadchádza-
júcom volebnom období sad-
ne 24 nových poslancov 
z celkového počtu 45. Niekto-
rí z nich už majú s poslanco-
vaním skúsenosti, boli, či sú 
starostami mestských častí.
- Suverénne najvyšší počet 
hlasov od občanov do miest-
neho zastupiteľstva získal Ján 
Hrčka z Petržalky – 2613 hla-
sov. Hranicu nad 2000 hlasov 
získali ešte kandidáti v Rači 
– Michal Drotován (2100) a 
Rastislav Žitný (2056)

(rl)

Záujem o účasť v komunálnych voľbách 
klesol od roku 1990 o 15 percent
Je pomerne nízka účasť 
občanov v ostatných 
komunálnych voľbách 
v Bratislave dôkazom zne-
chutenia občanov z poli-
tiky ako takej? (Alebo ide 
o ľahostajnosť, či neznalosť 
pomerov komunálnej poli-
tiky? Alebo občania aj takto 
dávajú najavo, čo si o systé-
me samosprávy myslia? Je 
to aj reakcia na to, čo sa deje 
vo veľkej politike? Je to aj o 
znechutení z káuz a neplnení 
predvolebných sľubov?
Odpovedá Dušan Slobo-
da, analytik Konzervatív-
neho inštitútu M.R. Štefá-
nika:
D. Sloboda: Účasť voličov 
v tohtoročných komunálnych 
voľbách nijako neprekvapila. 
    Parlamentné, komunálne 
a prezidentské voľby patria 
u nás medzi tie, ktorých sa 
voliči zúčastňujú v priemere 
nadpolovičnou väčšinou. Kým 
v parlamentných voľbách, a 
rovnako tak v rámci priamej 
voľby prezidenta, sme boli 
svedkami badateľného pokle-
su záujmu o ne, porovnávajúc 
prvé a ostatne konané voľby, 
komunálne voľby kontinu-
álne vzbudzujú pomerne 
stabilný záujem voličov 
(63,75 % v roku 1990 vs. 52,42 
% v roku 1994 vs. 53,95 % 
v roku 1998 vs. 49,51 % v roku 
2002 vs. 47,65 % v roku 2006 
vs. 49,69 % v roku 2010 vs. 
48,34 % v roku 2014). 
 Ak sa pozrieme na pre-

pad záujmu o komunálne 
voľby v prvých slobod-
ných voľbách v roku 1990 
(63,75 %) a v tohtoročných 
voľbách (48,34 %), ide pri-
bližne o 15 %-ný pokles 
záujmu za štvrťstoročie. 
 Pokiaľ ide o účasť v Bra-
tislave, ani v tomto prípade 
nemožno o volebnom sprá-
vaní voličov v roku 2014 ho-
voriť ako o nejakej zmene 
či odchýlke od predošlých 
komunálnych volieb. Čísla 
hovoria jasne, volebná účasť 
Bratislavčanov na komunál-
nych voľbách dosahuje jed-
nu tretinu z oprávnených 
voličov kontinuálne už od 
volieb v roku 2006: 33,79 % v 
roku 2014 vs. 33,57 % v roku 
2010 vs. 32,75 % v roku 2006 
a 27,38 % v roku 2002. Vnímať 
účasť na komunálnych voľ-
bách v súvislosti s tzv. veľkou 
politikou ako vyjadrenie po-
stoja občanov teda nemožno. 
V komunálnych voľbách sme 
dlhodobo svedkami iného fe-
noménu – účasť v mestách 
je o desiatky percent niž-
šia, než účasť voličov na 
vidieku. Jeden z podstatných 
faktorov tohto rozdielu spočí-
va v tom, že kým kandidátov 
v obciach s pár tisíc obyvateľ-
mi občania osobne poznajú 
a stretávajú sa s nimi v rámci 
komunitného života v ob-
ciach, kandidátov v mestách, 
v ktorých je prítomná vyššia 
anonymita, ľudia často nepoz
najú.                                      (rl)

Po zvolení za nového 
starostu Dúbravky, 

zostáva Martin Zaťovič 
aj podpredsedom Brati-
slavského samosprávne-
ho kraja. Potvrdil to pre 
Bratislavský kuriér s tým, 
že funkcia vicežupana 
vykonáva bez nároku na 
mzdu. 
 „Naďalej budem zastávať 
aj post vicežupana, ktorý 
vykonávam bez nároku na 
mzdu. Dúbravka je súčas-
ťou Bratislavského kraja a 
ako starosta viem za túto 
mestskú časť lobovať aj na 
regionálnej úrovni. Podari-
lo sa mi tak napríklad zís-
kať peniaze na revitalizáciu 

športového areálu SPŠE 
K. Adlera.... Preto to pova-
žujem za prínos a výhodu,“ 
uviedol Martin Zaťovič. V 
tohtoročných komunálnych 
voľbách kandidoval za dú-
bravského starostu s podpo-
rou širokej koalície SIEŤ, SD-
KÚ-DS, KDH, MOST - HÍD, 
NOVA, OKS, SaS, SZ, EDS.
 Piatich podpredsedov 
Bratislavského samospráv-
neho kraja schválili krajskí 
poslanci v druhej polovici 
marca tohto roku v tajnom 
hlasovaní. Ich funkčné obdo-
bie sa začalo dňom ich zvole-
nia.
 (rl)

Starosta Dúbravky zostáva 
aj vo funkcii vicežupana

Volebný obvod č. 1 

– Staré Mesto

1. Gábor Grendel, Mgr. 4307      

KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ, NOVA, 

OKS, KDS, SMK-MKP         

2. Marta Černá, RNDr. 3954    

NF 

3. Martin Borguľa, Ing. 3899     

SMER-SD, SNS, SZS 

4. Ondrej Dostál, Mgr.       3234  

KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ, NOVA, 

OKS, KDS, SMK-MKP 

____________________________

5. Radoslav Števčík 3090  NK

Volebný obvod č. 2 
– Podunajské Biskupice

1. Izabella Jégh 1710   SIEŤ, SaS, 

MOST - HÍD, SDKÚ–DS

2. Milan Černý, Ing.  1640 SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS

____________________________

3. Mikuláš Krippel, Mgr. 

1350  KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP

Volebný obvod č. 3 

– Ružinov

1. Ivo Nesrovnal, JUDr.   8258  

NK 

2. Ján Buocik, Mgr.  6944   SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS 

3. Slavomír Drozd, Ing.   4827 

SMER-SD, SNS, SZS 

4. Jarmila Tvrdá, Ing.   4392   

KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP

5. Katarína Šimončičová, Ing.   

4339 KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP 

6. Martin Chren, Ing. 4269  

KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP

7. Lucia Štasselová, Ing., arch.   

4068 SIEŤ, SaS, MOST - HÍD, 

SDKÚ–DS

____________________________

8. Branislav Kaliský, Ing. arch. 

4057 KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP 

Volebný obvod č. 4 

– Vrakuňa

1. Martin Kuruc, JUDr., Ing. 

1281  NK

2. Soňa Svoreňová, Ing. 803 NK

____________________________

3. Milan Šindler, Ing.  748  KDH, 

OĽaNO, ZZ, DÚ Slovenska, 

NOVA, OKS, KDS, SMK-MKP 

Volebný obvod č. 5 

– Nové Mesto

1. Tomáš Korček, JUDr. 4771  

NK

2. Katarína Augustinič, Ing. 

3518  NK 

3. Richard Mikulec, JUDr. 2460 

NK

___________________________

4. Stanislav Winkler, Ing. 2402 

NK

Volebný obvod č. 6 

– Rača

1. Peter Pilinský, Mgr. 4088 

SIEŤ, SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–

DS

2. Rastislav Žitný, Mgr. 2555 

SIEŤ, SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–

DS

___________________________

3. Róbert Pajdlhauser, Ing.  
1399  KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP 

Volebný obvod č. 7 

– Vajnory

1. Ján Mrva, Ing. 1187  NK

___________________________

2. Ján Panák 357  SMER-SD, 

SNS, SZS

Volebný obvod č. 8 

– Devín

1. Ignác Kolek, Ing. 204 KDH, 

OĽaNO, ZZ, DÚ Slovenska, 

NOVA, OKS, KDS, SMK-MKP

____________________________

2. Michal Němec 123 NK

Volebný obvod č. 9 – 

Devínska Nová Ves

1. Milan Jambor 1975  SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS

____________________________

2. Rastislav Tešovič, Mgr.  

1232  NK

Volebný obvod č. 10 – 

Dúbravka

1. Juraj Káčer, Ing. 4110 SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS

2. Zdenka Zaťovičová, Mgr. 

3131 EDS

3. Peter Hanulík, Ing. 2537 

SMER-SD, SNS, SZS

____________________________

4. Jozef Havrilla, Bc.   1651   

SMER-SD, SNS, SZS

Volebný obvod č. 11 

– Karlova Ves 

1. Dana Čahojová, MUDr. 5484  

NK

2. Iveta Hanulíková, Ing. 3236 

SMER-SD, SNS, SZS

3. Pavol Bulla, Ing. 3059 SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS

____________________________

4. Peter Lenč, Ing.   2486   

KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP

Volebný obvod č. 12 – 

Lamač

1. Radoslav Olekšák, Mgr., Ing. 

1305 SMER-SD, SNS, SZS 

____________________________

2. Renáta Ocilková, PaedDr., 

Mgr.   981  KDH, OĽaNO, ZZ, 

DÚ Slovenska, NOVA, OKS, 

KDS, SMK-MKP

Volebný obvod č. 13 – 

Záhorská 

Bystrica

1. Roman Weinštuk, Ing. 582  

NK

____________________________

2.  Miroslav Sajan  421   NK

Volebný obvod č. 14 – 

Čunovo
1. Gabriela Ferenčáková 351 

SIEŤ, SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–

DS

____________________________

2. Alžbeta Broszová, Mgr. 

281  NF

Volebný obvod č. 15 

– Jarovce

1. Jozef Uhler, Mgr. 745 SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS

____________________________

2. Viktor Béreš, Ing. 95  NK

Volebný obvod č. 16 

– Petržalka

1. Ján Budaj 9614 KDH, OĽaNO, 

ZZ, DÚ Slovenska, NOVA, OKS, 

KDS, SMK-MKP 

2. Ján Hrčka, Ing. 9517  NK 

3. Elena Pätoprstá, Ing. arch., 

Mgr. art. 9217 KDH, OĽaNO, 

ZZ, DÚ Slovenska, NOVA, OKS, 

KDS, SMK-MKP 

4. Peter Hochschorner  

8193 KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP 

5. Marian Greksa 7618 NK 

6. Iveta Plšeková, MUDr. 5685 

SIEŤ, SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–

DS 

7. Milan Vetrák, JUDr., PhD. 

5197  KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP

8. Viera Kimerlingová, Ing.  

4838  KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ 

Slovenska, NOVA, OKS, KDS, 

SMK-MKP 

9. Ľudmila Farkašovská, PhDr. 

4700  SMER-SD, SNS, SZS

10. Oliver Kríž, Mgr. 4530 SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS 

11. Vladimír Bajan, Ing.  4486  

NK

____________________________

12.  Daniel Šavel, Ing.   4333   

SMER-SD, SNS, SZS

Volebný obvod č. 17 

– Rusovce

1. Radovan Jenčík 854 SIEŤ, 

SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS 

____________________________

2. Jana Jamborová  169  KDH, 

OĽaNO, ZZ, DÚ Slovenska, 

NOVA, OKS, KDS, SMK-MKP

14    SIEŤ, SaS, MOST - HÍD, SDKÚ–DS
12    Nezávislí 
11    KDH, OĽaNO, ZZ, DÚ, NOVA, OKS, KDS, SMK-MKP  
6    SMER-SD, SNS, SZS
1 NF
 1 EDS

Výsledky volieb poslancov do mestského zastupiteľstva Bratislavy

(pod čiarou uvádzame vždy prvého 

nezvoleného kandidáta, prvého náhradníka)
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Pätnásť nových trolejbusov 
už jazdí na linkách MHD
Bratislavský dopravný 

podnik si v novembri 
prebral 16 ďalších nových 
kĺbových vozidiel typu 
Škoda 31 Tr, ktoré čakajú 
na vybavenie dokumen-
tácie a následne budú za-
radené do premávky. Na 
cestách v súčasnosti jaz-
dí už 15 sólo a 7 kĺbových 
nových trolejbusov. 
 Všetky nové vozidlá sú vy-
bavené modernou technoló-
giou, sú nízkopodlažné, plne 
klimatizované a zároveň dis-
ponujú vonkajším a vnútor-
ným kamerovým systémom, 
taktiež akustickým informač-
ným systémom pre nevidia-
cich. DPB a.s. začal v spolu-
práci s výrobcom trolejbusov 
skúšobnú prevádzku sólo tro-
lejbusu Škoda 30 Tr DG, kto-
rý je vybavený pomocným 
nezávislým pohonom. Táto 
skúšobná prevádzka je súčas-
ťou homologizácie vozidla. 
Nové kĺbové nasadil do-
pravca na trolejbusové linky 

č. 201 a 202, nakoľko obe sú 
v súčasnosti najvyťaženejšie. 
Zabezpečujeme nimi obsluhu 
sídliska Dolné Hony.
 Sólo nízkopodlažné tro-
lejbusy sú nasadené na linky 
č. 204, 206, 209, 210, 211 
a 212, ktoré obsluhujú najmä 
lokalitu Kramáre. Frekvento-
vaná je aj linka č. 210, ktorá 
spája autobusovú a hlavnú 
železničnú stanicu, aj z tohto 
dôvodu DPB, a.s. nasadil na 
túto linku nový trolejbus.
 Mestský dopravca súčas-
ne kritizuje tú časť verejnosti, 
ktorá si neváži spoločne uží-
vaný majetok a vozidlá MHD 
poškodzuje najmä sprejmi. 
Vozidlá musia byť potom kvô-
li čisteniu mimo prevádzky aj 
niekoľko dní. „Odstránenie 
graffi  ti a ďalších poškodení 
nových trolejbusov totiž môže 
trvať aj niekoľko dní a DPB, 
a.s. ich nemôže vypraviť, kým 
sa škody po vandaloch neod-
stránia,“ uvádza DPB.

(bk, rl)

personalizovaná tlač transakčných a marketingových dokumentov
TransPromo (kombinácia transakčného a marketingového dokumentu)
obálkovanie, wrapping a fóliovanie 

D O S T A N E M E  V Á S  D O  S C H R Á N O K

adresné, neadresné a selektívne doručovanie zásielok
kontakty na cieľovú skupinu a návrh stratégie a kreatívy jej oslovenia
hybridná pošta

o b c h o d @ c r o m w e l l . s k

Tretí pokus spustenia novej 
trate v Dúbravke už vyšiel

Zástupcovia investora, 
mesta i zhotoviteľa, sa 

v pondelok 10. novembra 
2014 postavili pred novi-
nárov na stavenisku elek-
tričkovej trate v Dúbravke 
a oznámili im, že otvorenie 
trate sa z desiateho presú-
va na 14. november, teda 
na deň pred komunálnymi 
voľbami.
 Zástupcovia mesta a zho-
toviteľa potom pred fotoapa-
rátmi a kamerami zakrútili 
posledné skrutky spojníc na 
koľajniciach. Dielo malo byť 
takmer hotové a pripravené 
na štart 14 novembra. Ani 
tento termín ale mestu ne-
vyšiel. Trinásteho novembra 
predpoludním vydal doprav-
ný podnik najprv správu  o 
tom, že na trať sa štrnásteho 
opäť vracajú električky a ná-
hradné spoje sa rušia. Len 
o niekoľko hodín na to bolo 
všetko inak a dopravca ozná-
mil nový termín spustenia 
trate. Bol ním osemnásty no-
vember. Meškanie odôvod-
nil nasledovne: „Dodávateľ, 
ktorý realizuje modernizáciu 
električkovej trate v Dúbrav-
ke, stanovil termín ukončenia 
prác a následné obnovenie 
električkovej dopravy na pia-
tok 14.11.2014. Tento termín 
sa však nepodarilo spoločnos-
ti Metrostav, a.s. splniť.“ Ob-
novená premávka na trati bola 
prerušená už na druhý deň od 
spustenia a električky istý čas 
nepremávali. Dopravca ale 
tvrdí, táto porucha na trakč-
nom vedení nebola v časti, 
kde prebehla modernizácia 
električkovej trate. Zmluva s 
dodávateľom hovorí o dokon-
čení obnovy do 30. novembra 
2014. Aj preto bolo po spuste-
ní električky vidieť ešte mno-

ho robotníkov, ktorý obnovu 
trate dokončujú. Na zrekon-
štruovaných zastávkach osá-
dzali sklenené výplne, brúsili 
obrubníky, zametali nové 
sklenené prístrešky zastávok 
atď. 

Konečne nová trať
 Obnovenie časti trate 
v Dúbravke bolo už nevyhnut-
né. Ani jedna etapa opravy ale 
nepriniesla pre  cestujúcich 
úplnú obnovu dvoch podcho-
dov, ktoré sú súčasťou dúbrav-
skej časti radiály. Podchod pri 
Obchodnom centre Saratov 
bol iba vyčistený od grafi ty, 
podchodu pri tzv. skleníku sa 
oprava trate netýkala, takže aj 
ten zostal bez úprav a moder-
nizácie. Mnohé podchody v 
meste volajú po zabezpečení 
nielen bezbariérovosti, ale aj 
osadení pohyblivých schodov, 
najmä kvôli demografi ckému 
vývoju obyvateľstva. Predišlo 
by sa tým často nebezpečné-
mu prechádzaniu cez cestu aj 
veľmi starými ľuďmi. Na trati 
pribudli napríklad nové prí-
strešky MHD, automaty na 
lístky, nové semafory, nové 
nástupné ostrovčeky a pod.
 Približne 1,7 kilomet-
ra modernizovala spoloč-
nosť Metrostav, ktorú mesto 
vybralo vo verejnej súťaži. 
S prácami na trati začali v 
polovici júla tohto roka pri 
obratisku električiek Pri krí-
ži. Celá modernizácia trate 
v úseku Hanulova – Pri kríži 
stojí približne 8,2 milióna eur. 
Hradená je z eurofondov, ide 
o jeden z náhradných pro-
jektov namiesto zrušeného 
projektu Filiálka. Električková 
doprava má byť po spustení 
plynulejšia a bezpečnejšia.

(rl, red)

Medenú ulicu presmerovali
Magistrát presmeroval od 

14. novembra Medenú 
ulicu v centre mesta. Od toh-
to dátumu platí zmena smeru 
jazdy v jednosmernej ulici a 
bude priechodná smerom od 
Štúrovej ulici po Tobruckú 
ulicu, čím sa dostane do re-
žimu dopravného značenia, 
ktorý bol na nej pred začatím 

rekonštrukcie Štúrovej ulice. 
Spoločnosť Mobilita zme-
ní dopravné značenie, čím 
presmeruje ulicu a charakter 
dopravy na nej bude už defi -
nitívny aj po dokončení prác 
v súvislosti s prvou etapou 
Nosného dopravného systé-
mu.

(bk)

Transprojekt a Nesrovnal o hlasovaní 
v kauze Predstaničného námestia

V súvislosti s vyhláse-
niami novozvoleného 

primátora Iva Nesrovna-
la sa investor projektu 
Predstaničné námestie, 
spoločnosť Transprojekt 
s.r.o., ostro ohradila voči 
jeho medializovaným 
tvrdeniam, že si neplní 
podmienky vyplývajúce z 
uzatvorenej Zmluvy o bu-
dúcej kúpnej zmluve uza-
tvorenej medzi investo-
rom a hlavným mestom.
 Spoločnosť podľa svojho 
stanoviska do dnešného dňa 
„preukázateľne preinvestova-
la v rámci projektu viac než 
16 mil. eur. Len hlavné mesto 
už na projekte získalo cca 1, 
57 mil. eur, Železnice Sloven-
skej republiky (ŽSR) cca 800 
tis. eur.  Na základe Zmluvy 
o budúcej kúpnej zmluve in-
vestor uhradil v januári 2011 
na účet mesta tiež 1. časť kúp-
nej ceny vo výške 365 000 eur.“ 
Investor tvrdí, že „nezrovna-
losti primátora Nesrovnala sú 
medzi jeho verejnými pred a 
povolebnými vyhláseniami v 
súvislosti s plánom vypovedať 
zmluvu s investorom a hlaso-
vaniami na poslednom zasad-
nutí mestského zastupiteľstva 
dňa 23.10.2014.“  Ako investor 
konštatoval, Ivo Nesrovnal 
v 1. alternatíve hlasoval síce 

proti návrhu uzavrieť Doda-
tok č.1. K zmluve o budúcej 
kúpnej zmluve s investorom, 
v rámci súvisiaceho ďalšieho 
návrhu uznesenia mestské-
ho zastupiteľstva hlasoval 
za, aby mesto ďalej rokovalo 
s investorom  o podmienkach 
uzatvorenia Dodatku k Zmlu-
ve o budúcej Kúpnej zmluve.

Stanovisko zvoleného pri-
mátora Iva Nesrovnala:
„Po tom, ako nastúpim do 
funkcie primátora mesta 
(11.12.2014), sa s investo-
rom Transprojekt plánujem 
stretnúť, preto si dovtedy ne-
budem s investorom posielať 
stanoviská cez médiá.
 Chcem sa ale ohradiť voči 
tomu, že som mal akési „ne-
zrovnalosti“ medzi mojimi 
vyhláseniami a hlasovania-
mi. Primátor Milan Ftáčnik 
predložil na októbrovom 
zastupiteľstve dve alterna-
tívy - 1. Schválenie dodatku 
k predmetnej zmluve a 2. NE-
SCHVÁLENIE dodatku. Pri 
prvej alternatíve som hlasoval 
proti, pri druhej za. Navyše 
som navrhol zrušenie ce-
lej zmluvy, ale tento môj 
návrh zastupiteľstvo ne-
schválilo.“

(rl)

Asi 100-tisíc ľudí v meste nemá priame 
električkové spojenie s hlavnou stanicou

 Pripomíname, že v minu-
losti jazdila napríklad elek-
tričková linka 12 z Dúbravky 
priamo do Ružinova. Neskôr 
bola skrátená a točila sa už 
na Jesenského ulici. Potom 
ju zrušili úplne a nahradili 
linkou 6. Dúbravčania mu-
sia teraz na ceste do Ružino-
va prestupovať. Z Karlovej 
Vsi tam premáva linka číslo 
9. Zaujímavé je, že linku č. 5 
na priamej trase Dúbravka – 
Rača, dopravca ponechal.
Dve linky na hlavnú 
stanicu: Po nedávnej oprave 

trate na Hlavnej stanici 
obnovil dopravný podnik 
mesta dve linky. Číslo 1 
premáva okružnou trasou 
Hlavná stanica - Imricha 
Karvaša - Obchodná - tunel 
- nábrežie - Jesenského - 
Námestie SNP - Obchodná 
- Imricha Karvaša – Hlavná 
stanica. Linka číslo 2 jazdí 
od ŽST Nové Mesto cez 
Vazovovu ulicu a uzol 
Blumentál na Hlavnú stanicu. 

(rl)

(dokončenie zo str. 1)

Dopravný podnik vyzýva vodičov 
a cestujúcich k ohľaduplnosti

Bratislavský dopravný 
podnik vyzýva verej-

nosť k ohľaduplnosti tý-
kajúcej sa vzťahu vodičov 
k vozidlám MHD v cestnej 
premávke a vzťahu cestu-
júcich k pravidlám cesto-
vania vo vozidlách MHD a 
majetku DPB.
 Mestský dopravca zare-
gistroval v poslednom období 
množstvo škodových udalostí. 
Napríklad, počas 20. novem-
bra 2014 išlo o vandalizmus i 
prípady vynúteného brzdenia, 
pri ktorom došlo k zraneniu. 
Skoro ráno, o 05:59 hod., na-
hlásil vodič autobusu linky 
číslo 39 z konečnej obratiska 
Súhvezdná, že vo vozidle sa 
nachádza cestujúci pod vply-
vom alkoholu, ktorý odmieta 
z vozidla vystúpiť. Na miesto 
udalosti bola poslaná polícia 
a dispečer. Po ich príchode 
cestujúci dobrovoľne vystúpil. 
V obedných hodinách o 12:43 
hod. nahlásil vodič autobusu 
linky číslo 98 poškodenie vo-
zidla nezisteným páchateľom. 
Vandalizmus zistil vodič pri 
obhliadke autobusu na koneč-
nej zastávke Jasovská. Uda-
losť riešil privolaný dispečer, 
ktorý škodu zadokumentoval 
a vyčíslil na 30 eur. O 12:45 
hod. nahlásil vodič trolejbu-
su linky číslo 206 zranenie 
cestujúcej vo vozidle pri vy-
nútenom brzdení na koneč-
nej zastávke NÚSCH. Vodič 
v snahe zabrániť kolízii s osob-
ným motorovým vozidlom 
prudko zabrzdil, pričom došlo 
k zraneniu. Cestujúca od-

mietla akékoľvek lekárske 
ošetrenie a po poskytnutí svo-
jich osobných údajov z miesta 
udalosti odišla. 
 Vodiči MHD v snahe pre-
dísť dopravnej nehode musia 
prudko zabrzdiť, čím často 
dochádza k zraneniu cestu-
júcej verejnosti. DPB preto 
opätovne vyzýva vodičov 
individuálnej dopravy, aby 
brali ohľad na verejnú do-
pravu! O 14:15 hod. nahlásil 
vodič električky linky číslo 4 
dopravnú nehodu s osobným 
motorovým vozidlom v križo-
vatke ulíc Sch. Trnavského – 
Harmincova v smere do centra 
mesta. Udalosť riešil dispečer 
a záchranné zložky, nakoľko 
došlo k zraneniu. Premávka 
električiek dotknutých liniek 
stála od 14:14 do 14:56 oboj-
smerne. Hmotná škoda na 
električke vznikla za približne 
1 000 eur a za nehodu zod-
povedá vodič osobného au-
tomobilu. V popoludňajších 
hodinách o 15:41 prišlo opäť 
hlásenie vodiča o zranení ces-
tujúcej pri vynútenom brzdení. 
Vodič trolejbusu linky číslo 
202 v snahe zabrániť kolízii 
prudko zabrzdil pričom sa 
vo vozidle zranil cestujúci a 
zároveň došlo k poškodeniu 
sklenenej výplne prepážky 
pri dverách. Udalosť sa stala 
na Kazanskej ulici v smere do 
centra mesta. Hmotná škoda 
na vozidle trolejbusu vznikla 
za približne 300 eur. 

(red, DPB a.s.)
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Svoje podnety môžete posielať na adresu redakcia@bakurier.sk.

Pokazila sa mi umývačka 
riadu. Privolaný opravár 
vykonal opravu a násled-
ne odo mňa požadoval 
uhradiť náklady nakoľko 
tvrdil, že umývačka už 
nie je v záruke, lebo od jej 
predaja uplynuli viac ako 
2 roky.  Ja som namietal, 
že umývačku používam 
kratší čas, lebo bola sú-
časťou novej kuchynskej 
linky a tú som prevzal len 
pred niečo vyše rokom. 
Pre upresnenie uvádzam, 
že výrobu kuchynskej lin-
ky vrátane všetkých spot-
rebičov som si objednal 
v dodávateľskej fi rme na 
„kľúč“. 
 Zodpovednosť za vady 
predanej veci upravujú usta-
novenia §619 a nasl. Občian-
skeho zákonníka. Všeobecne 
platí, že záručná doba je 24 
mesiacov, pokiaľ v záručnom 
liste vydanom kupujúcemu 
alebo v reklame neposkytol 
predávajúci záruku presahu-
júcu rozsah zákonom stano-
venej záruky. Keďže čitateľ 
neuvádza bližšie podrobnosti 
v akom právnom režime si 
výrobu a dodávku kuchynskej 
linky a spotrebičov objednal 
– či išlo o kúpnu zmluvu, ale-
bo zhotovenie veci na zákaz-
ku, prípadne zmluvu o dielo 
a pod. môžeme odpovedať 
všeobecne. Pre počítanie času 
z hľadiska plynutia záručnej 
doby je podstatný čas pre-
vzatia veci kupujúcim. Podľa 
§621 Občianskeho zákonníka 
záručné doby začínajú plynúť 
od prevzatia veci kupujúcim. 
Podobný princíp platí aj pri 
zhotovení veci na zákazku. To 
znamená, že nie je rozhodu-
júci dátum predaja, ale dátum 
prevzatia veci kupujúcim. V 
praxi nemusí ísť o ten istý čas. 
Zákazník mohol zakúpiť elek-
trospotrebič, riadne za neho 
zaplatiť, ale bol mu dodaný 
neskôr. Záručná doba sa však 
začína počítať až od termínu, 
kedy tovar zákazník prevzal. 
Ak má kúpenú vec uviesť do 
prevádzky iný podnikateľ než 
predávajúci, začne záruč-
ná doba plynúť až odo dňa 
uvedenia veci do prevádzky, 

pokiaľ kupujúci objednal uve-
denie do prevádzky najneskôr 
do troch týždňov od prevzatia 
veci a riadne a včas poskytol 
na vykonanie služby potrebnú 
súčinnosť. 
 V prípade kuchynskej lin-
ky, ktorá pozostáva z viace-
rých komponentov – akými 
sú nábytkárske časti a elek-
trospotrebiče a bola dodávaná 
„na kľúč“ je podstatné, kedy 
bola kuchynská linka ako ce-
lok odovzdaná kupujúcemu. 
V tejto situácii nie je pod-
ľa mojej mienky podstatné, 
kedy boli zakúpené jednotlivé 
komponenty a záručná doba 
sa nepočíta pre každý kom-
ponent osobitne. Taký výklad 
by mohol poškodzovať spot-
rebiteľa. Opačný prípad však 
nastáva, ak si zákazník priamo 
objednal spotrebič a násled-
ne si ho nechal „zabudovať“ 
do kuchynskej linky u iného 
dodávateľa. V takom prípade 
sa záručná doba na elektros-
potrebič počíta odo dňa, kedy 
elektrospotrebič prevzal.

Občiansky rozpočet pozná veľmi málo Bratislavčanov
Po tretíkrát môžu Brati-

slavčania elektronicky 
hlasovať za projekty, na 
ktoré poslanci schvália 
peniaze z rozpočtu mesta. 
Všeobecne málo známy 
inštitút sa po spracovaní 
podnetov občanov z bur-
zy nápadov v októbri t. r. 
stal predmetom diskusií 
tých, ktorí ich podávali.
 Na zasadnutiach mest-
ského zastupiteľstva v r. 2012 
a 2013 námietky voči partici-
patívnemu rozpočtu vznášali 
aj občianski aktivisti, ktorých 
zastupovali J. Miklovičová a 
M. Necpalová. Požiadali sme 
ich preto o názor.

Dá sa stručne vysvetliť čo 
to vlastne občiansky roz-
počet je?
J.M.: V júli 2011 vtedajší 
primátor M. Ftáčnik predsta-
vil projekt participatívneho 
rozpočtu pre Bratislavu ako 
„proces priamej, dobrovoľnej 
a všeobecnej demokracie za-
bezpečujúcej ľuďom možnosť 
diskutovať o všetkom, čo sa 
týka verejného rozpočtu a 
politiky a zároveň prijímať re-
levantné rozhodnutia“. Kon-
krétne na podnet OZ Utópia, 
ktoré sa odvolávalo na model  
z brazílskeho mesta Porto 
Alegro. Tam občania referen-
dom rozhodli o zmenách v ka-
pitolách mestského rozpočtu. 
Nápad je to skvelý, ale v Bra-
tislave nerealizovateľný. Preto 
model rozhodovania občanov 
o rozpočte mesta nastavili v 

modifi kovanej forme. Zdá sa, 
že nie práve v optimálnej. Od 
roku 2013 sa namiesto názvu 
participatívny, používa ter-
mín občiansky rozpočet.

Môžu teda Bratislavčania 
rozhodovať o rozpočte 
mesta?
J.M.: Môžu, ale v prvom rade 
sa o tom musia dozvedieť. 
Účasť v jednotlivých rokoc, či 
už v podaných návrhoch, ako 
aj v elektronickom hlasovaní 
o nich bola veľmi malá. Ich 
počet bol ani nie tisíc, pričom 
hlasovali aj ľudia nežijúci v 
Bratislave, dokonca aj ľudia zo 
zahraničia, navyše aj niekoľ-
kokrát cez facebook alebo z 
jedného počítača. Mnohí dali 
hlas všetkým návrhom. 

V čom vidíte príčinu?
M.N.: V neinformovanosti 
Bratislavčanov, webová strán-
ka mesta, príp. časopis In.Ba 
nie sú dostatočné informač-
né zdroje. Ak občania nepo-
chopili, o čo konkrétne ide, 
prípadne majú zlú skúsenosť 
z predchádzajúcich rokov, 
nezapoja sa do podávania sa-
motných návrhov. Tento rok  
našťastie nebolo potrebné 
návrhy vypracovať v rámci 
kolektívneho sedenia v komu-
nitných skupinách. Tento me-
dzičlánok mnohých odradil.
J.M.: Burza nápadov zostala, 
do nej Bratislavčania posielali 
svoje návrhy na niečo, čo by sa 
malo v meste v životnom pro-
stredí, doprave, sociálnych ve-

ciach, kultúre a v športe zlep-
šiť a urobiť. Konkrétne by to 
ale malo byt niečo reálne, čo 
je v kompetencii magistrátu, 
aj keď sa bude projekt realizo-
vať v niektorej mestskej časti. 
Tento rok sa prijímali návrhy 
podávané individuálne, čo je 
konštruktívnejšie.

Predsa sa našlo niekoľko 
informovaných občanov 
zaujímajúcich sa o ob-
čiansky rozpočet a poslali 
návrhy do Burzy nápadov. 
Aký je výsledok?
J.M: Burzu nápadov spra-
coval sekretariát primátora, 
konkrétne jeho poradca a jed-
na pracovníčka. Údajne bolo 
zaslaných 200 návrhov. Tým, 
ktorí zaslali návrh, poslali 
pozvánku na tzv. verejné zva-
žovanie vybraných projektov. 
Zúčastnili sa ho piati autori 
návrhov, štyria občania z ve-
rejnosti, čo niečo signalizuje. 
Podujatie bolo rozpačité, nie-
ktorí ho označili za frašku. 
Najskôr sa dlho diskutovalo 
o dôvode vyradených projek-
tov. Našťastie neprišlo k hla-
sovaniu o tom, ktoré návrhy 
budú zaradené do hlasovania. 
Nikto z prítomných totiž ne-
pochopil na základe akého 
mandátu by mali hlasovať - a 
kto vlastne. 

To je ale závažný nedosta-
tok...
J.M.: Po troch rokoch sme 
očakávali, že sa v organizácii 
neobjavia chyby, ktoré môžu 

celý projekt znevážiť. Keď 
sme sa pýtali, kto tvoril komi-
siu, ktorá vyraďovala návrhy 
a či je o tom zápis, nedostali 
sme odpoveď. To, že nespĺňali 
podmienky, ktoré stanovujú 
Pravidlá občianskeho roz-
počtu, schválené poslancami, 
skôr pobúrilo, ako niečo zdô-
vodnilo. Výber a prezentácia 
návrhov zaradených do hla-
sovania, je podľa nás kľúčové 
pre spolurozhodovanie Brati-
slavčanov o využití časti pro-
striedkov z rozpočtu mesta.
M.N.: Po vyradení nereálnych 
návrhov (napr. vydávanie Ve-
černíka), má byť podľa pravi-
diel každý jeden návrh obča-
nov, ktorý spĺňa požadované 
formality zaradený na elek-
tronické hlasovanie. Súčasnú 
nejednoznačnosť bude treba 
vyriešiť.

Verejné elektronické hla-
sovanie je niečo ako re-
ferendum Bratislavčanov 
k návrhom?
J.M.: Rozhodne nie! Všeobec-
né referendum má jasné pra-
vidlá. Mala by o ňom byť celo-
plošná informovanosť. To ale 
platí aj o možnosti hlasovania 
za návrhy k občianskemu roz-
počtu. To je možné do konca 
novembra. Predpokladám, že 
hlasovať budú známi autorov 
návrhov, ktorí ich o to požia-
dali. Napokon aj pracovníčka 
magistrátu sa vyjadrila, že 
hlasy si má zabezpečiť každý 
sám.

(red)

Komunálne voľby 2014 v číslach
Počet osôb zapísaných v zoznamoch voličov: 398 752; 

Počet voličov, ktorým boli vydané obálky: 134 753; 

Počet odovzdaných obálok: 134 619; 

Počet platných hlasovacích lístkov odovzdaných pre voľby: 124 096; 

Počet platných hlasovacích lístkov odovzdaných pre voľby primátora mesta: 130 968; 

Počet nezávislých poslancov zvolených do mestského zastupiteľstva: 12; 

Počet platných hlasov odovzdaných pre víťazného kandidáta na primátora Iva Nesrovnala: 50 630; 

Počet platných hlasov odovzdaných pre kandidáta na primátora M. Ftáčnika (2. miesto): 40 481; 

Počet platných hlasov odovzdaných pre kandidáta na primátora M. Kňažka: 35 562; 

Počet obyvateľov hlavného mesta Slovenskej republiky Bratislavy pre voľby do orgánov samosprávy 

hlavného mesta Slovenskej republiky Bratislavy, ktoré sa uskutočnili dňa 15. novembra 2014 bol k 31. decembru 2013: 417 389. 

KOMUNÁLNE VOĽBY 2014
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19. DECEMBER
19:00 VEĽKÁ SÁLA ISTROPOLIS

Bratislavské
Hudobné
Divadlo

Predpredaj: Pokladňa Teatro Wüstenrot, Ticketportal, Agentúra Kováčová
Teatro Wüstenrot, Trnavské mýto 1,  831 04 Bratislava, 02/50 22 87 39, www.gedur.sk, gedur@gedur.sk

Generálny partner divadla

Venujete dostatočnú  pozornosť Vášmu zdraviu?
 Ponúkame cenovo výhodné 

PREVENTÍVNE PREHLIADKY  KRV, KARDIO, EXPRES

  Detailný  obraz o Vašom zdravotnom stave
  Vyšetrenia realizujeme v rámci jedného dňa
  Cenovo výhodné 
  Individuálne i fi remné riešenia

  Určené pre všetky vekové kategórie mužov a žien
                  Všetky vyšetrenia vykonávame v priestoroch NsP MEDISSIMO

V ponuke aj naďalej ostávajú aj vaše obľúbené Preventívne Prehliadky
ANNUAL, BASIC, PREMIUM

Nemocnica Medissimo

Ponúkame  široké spektrum operačných výkonov. Disponujeme nadštandardne 
vybaveným  interným, chirurgickým a rehabilitačným oddelením.

Informujte sa: 02 / 32 30 30 30, e-mail: clients@medissimo.sk
                            02 / 32 30 21 52, 57, e-mail: obchodne@medissimo.sk

Nemocnica s poliklinikou Medissimo, 
Tematínska 5/A, 851 05 Bratislava-Petržalka, www.medissimo.sk 

VV
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V Ý B E R    Z   P R O G R A M U    V I A N O C   2 0 1 4    V    B R A T I S L A V E
Spievajúce bratislavské bal-
kóny
Primaciálne námestie – bal-
kón 
27.11. 2014, štvrtok 17,30 hod.
Vokálna skupina SKLO
4.12. 2014, štvrtok 17.30 
ĽH Kuštárovci
11.12. 2014, štvrtok 17.30 
Duo Renatka Feriková /
soprán/ a Jaroslav Pehal /bas/, 
klavírny doprovod Daniel Si-
mandl, Duo Renatka Feriková 
/soprán
18.12.2014, štvrtok, 17.30 
Vokálna skupina SKLO

Hlavné námestie

26.11.2014, streda
16.00 hod. Koledy s Povojou z 
Piešťan
Folklórna spevácka skupina 
Povoja Piešťany
17.00 hod. Zborový spev
Coro Laudamus Piešťany

27.11.2014, štvrtok
16.00 hod. Regrúti
DFSk Podzámočan
17.00 hod. Počúvajte nové 
chýry
DFS Hviezdička

28.11.2014, piatok
16.00 hod. Šťastia, zdravia 
vinšujeme
FS Studienka
17.00 hod. „Prichádzame s 
dobrou vôľou“ -
vianočné a cezročné zvyko-
slovie v podaní detí
Detská folklórna skupina Ra-
gačinka

29.11.2014 sobota
16.00 hod. Na sv. Ondreja 
zima bránu otvára
FS Bukovec
17.00 hod. Od Ondreja do 
Vianoc
FS Debnár Ľubietová

30.11.2014, nedeľa
16.00 hod. Vianočné a ľudové 
piesne 
horného Požitavia
Chyzerovčanka - Chyzerovce
17.00 hod. Vianoce na prie-
domí
Folklórna skupina Drieňovan-
ka

03.12.2014, streda
16.00 hod. Večaričok idze ...
Detský Folklórny súbor Po-
niklec
17.00 hod. Vianočný pozdrav 
z Udiče

Spevácka skupina Udičanka

04.12.2014, štvrtok
16.00 hod. „Kým nevyšla prvá 
hviezdička“ - 
zvyky na Štedrý deň, Marinka
17.00 hod.Vianočné koledova-
nie z Britskej medzinárodnej 
školy v Bratislave
Th e British International 
School Bratislava

07.12.2014, nedeľa
16.00 hod.„Hrušovské Viano-
ce“ - vianočné koledy a zvyky
Folklórna skupina Hrušov
17.00 hod. Vianoce na Liptove
DFS Hájenka

12.12.2014, piatok
16.00 hod. Fašiangy
Vrštek Hostie
17.00 hod. Koncert dychovej 
hudby
Hostianska kapela

13.12. 2014, sobota
16.00 hod. Veselo pred Viano-
cami
FS Dúbrava
17.00 hod. V Novevši vešelo
FS Škvarkare

14.12.2014, nedeľa
16.00 hod. Vianočný jarmok
FS Pohranický venček
17.00 hod. Vianočné koledo-
vanie
Rozmarín

17.12.2014, streda
16.00 hod. Vianočné pásmo 
z krupinských kopaníc
FS Hont
17.00 hod. Zborové vianočné 
koledy
Spevácky zbor Apollo

18.12.2014, štvrtok
16.00 hod. Chorvátske Viano-
ce
Detský folklórny súbor Grbar-
čieta
17.00 hod. Na Vianoce
Detský folklórny súbor RA-
DOSŤ v Trenčíne

19.12.2014, piatok
16.00 hod. Ľudové tradície s 
úsmevom
Poleno
17.00 hod. Čarovné Vianoce
DFS Vretienko, FS Kolovrat, 
Campana Batukada

20.12.2014, sobota
16.00 hod. Vianočný pozdrav 
tínedžrov
Fusion (pop-rockový spevokol 

s kapelou)
17.00 hod. Vianočný pozdrav 
z Horehronia
Mužská spevácka skupina 
Chlapi z Dolnej Lehoty 

Vianoce 
v STAROM MESTE

Niektoré ďalšie vianočné 
podujatia v meste
5.12. 2014, piatok
16.00 hod. Na Svätého Miku-
láša
Benefi čný program pre Nadá-
ciu Výskum rakoviny.
Hlavné námestie

04. - 07.12.2014, štvrtok - ne-
deľa
MEDZINÁRODNÝ FESTI-
VAL VIANOČNEJ 
A ADVENTNEJ HUDBY – 
IX. Ročník

9.12. 2014, utorok
Hniezda záchrany
Kúpte si bábätko od celebrity! 
Známe osobnosti budú predá-
vať perníkové bábätká, aby
pomohli matkám v núdzi. 
Financie z predaja budú pou-
žité na prevádzku krízovej lin-
ky Hniezda záchrany a na pro-
jekt Kmotričky. V spolupráci s 
OZ Šanca pre nechcených.
Hlavné námestie

10 12. 2014, streda
16.00 hod. - 10 rokov marató-
nu v Bratislave

11.12. 2014, štvrtok
16.00 Vianoce so SLOVEN-
KOU

18.12.2014, štvrtok
19.00 Vianočný koncert Spe-
váckeho zboru mesta Brati-
slavy
Vstupné: 7 €, v MDPOH

18. 12. 20.00, štvrtok
Vianočný koncert SĽUK-u, 
20.00 hod.
Najkrajšie slovenské ľudové 
koledy, vianočné piesne a pas-
torále v podaní ľudovej hudby 
a speváckej skupiny SĽUK-u 
so svojimi sólistami.
Dóm sv. Martina, vstupné: 7€ 
(1€ ZŤP)

21.12. 2014, nedeľa
17.00 A máme tu sviatky
Metropolitný orchester Bra-
tislava
Vstupné: 15 €. Seniori a štu-
denti 12 €

Keď sa opereta po-
pretkáva koledami, 
vznikne koncert, ktorý 
dokonale navodí pred-
vianočnú atmosféru 
v podaní legendárne-
ho Zdeňka Macháčka 
a sólistov Eva Šeniglo-
vá a Dušan Jarjabek. V 
MDPOH. 

21. 12. nedeľa
16.00 Zlatý advent s 
Cappella Istropolitana
Vstupné: 4 €
Dom seniorov Archa

V I A N O Č N É   T R H Y  2014  
NA  HVIEZDOSLAVOVOM NÁMESTÍ

27. 11. 2014 (štvrtok)
17. 00 – 19. 00 
DH MV SR
Creedance revival band 

6. 12. 2014 (sobota)
17.00 – 19.00 
Nadácia Markíza

7. 12. 2014 (nedeľa)
17.00 – 19.00 
Linka detskej istoty

10. 12. 2014 (streda)
15. 30 – 16. 30 
ZŠ a MŠ
Vazka na Vianoce 

11. 12. 2014 (štvrtok)
17.00 – 19.00  
Harvestri
Robo Patejdl

12. 12. 2014 (piatok)
17.00 – 19.00  
FS Čeľaďania
Elan KontraBand 
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Napísali ste námPetícia ukazuje na nespravodlivý 
zákon o tepelnej energetike

 Zatepľovanie činžiakov 
bolo hitom na prelome ti-
sícročia. Spoločenstvá vlast-
níkov si od neho sľubovali 
nižšie náklady na teplo a tak 
dodnes splácajú dlhy s ko-
merčnými úrokmi, aby raz, 
možno o desať rokov koneč-
ne za to teplo začali platiť 
naozaj menej. Mýlili sa. O 
fi nančnú podporu na za-
teplenie našich príbytkov sme 
sa mohli ofi ciálne uchádzať 
v rámci niekoľkých progra-
mov. Mohli sme žiadať 
o dotáciu z verejných zdro-
jov alebo o komerčný úver 
so zvýhodnenými podmien-
kami. Vnucovala nám ich aj 
Európska banka pre obnovu 
a rozvoj. Zateplený panelák 
bol hit, merače tepla na ra-
diátor ešte väčší a úplným 
esom bolo „odstrihnutie sa“ 
od veľkovýrobcov tepla zria-
dením si vlastnej plynovej 
kotolne v dome. Keďže časť 
spotreby tepla je v SR pokrý-
vaná tzv. domovými kotol-
ňami, rozšírilo sa pravidelné 
monitorovanie spotreby tep-
la aj na budovy s vlastnými 
kotolňami. Novú povinnosť 
zaviedla posledná novela 
zákona o tepelnej energetike 
č. 100/2014 Z. z. Vlastníci a 
správcovia bytových domov 
s vlastnými kotolňami majú 
poskytovať údaje o  množstve 
energie spotrebovanej na vý-
robu tepla, množstve tepla na 
vykurovanie a prípravu teplej 
vody, ako aj ďalšie výkazy. Na 
to, aby správca domu v spolu-
práci so spoločenstvom jeho 
vlastníkov také výkazy kam-
si posielať mohol, potrebuje 
merače. To je prvý náklad. 
Potom potrebuje certifi kát, že 
tie merače merajú ako majú, 
aj ten niečo stojí. A takýchto 
certifi kátov bude viac, hovo-
rí sa o potrebe certifi kovanej 
previerky meračov raz ročne. 
A to ešte nevieme, či aj samot-
ní vlastníci vo svojich bytoch 
na radiátoroch v nich nebudú 
musieť certifi kovať a verifi -
kovať, inak platiť a platiť za 
to, že konečne začali šetriť. 
V súčasnosti stav pripomína 
nekalú súťaž medzi veľkými 
dodávateľmi tepla, ktorí si 

dokážu vylobovať v podstate 
akýkoľvek zákon a bezbranný-
mi občanmi vlastníkmi, ktorí 
si pobrali úvery, aby kúrili lac-
nejšie.
 Novela zákona je zamera-
ná najmä do bytového hospo-
dárstva a osobného vlastníctva 
občanov a dotýka sa prevažnej 
väčšiny vlastníkov bytov, naj-
viac však dôchodcov a skupiny 
sociálne slabších. Dôsledkom 
tejto zákonnej úpravy je skryté 
navyšovanie nákladov na bý-
vanie pod hrozbou  fi nančných 
sankcií, využívajúc k tomu 
smernicu EÚ. Obmedzuje sa 
právo vlastníkom bytov a ne-
bytových priestorov rozhodo-
vať o efektívnosti hospodáre-
nia v oblasti tepelnej energie 
v bytových domoch. Zamedzuje 
vlastníkom bytov a nebytových 
priestorov zvoliť ekonomickej-
ší spôsob pri zásobovaní tep-
lom budovaním zdrojov tepla 
v mieste spotreby, obnoviteľ-
ných zdrojov a vysoko účin-
nej výroby tepla v objektoch, 
ktoré sú jedinou konkuren-
ciou pre málo efektívnych 
dodávateľov tepla zo zdrojov 
a rozvodov centrálneho zdroja 
tepla. 
 „Základom trhovej eko-
nomiky je fungujúca hos-
podárska súťaž, k ochra-
ne a podpore ktorej sa 
Slovenská republika zaviazala 
v článku 55 ods. 2 Ústavy SR. 
Preto musí byť úlohou proti-
monopolnej autority dohľad 
nad tým, aby mali účastníci 
hospodárskej súťaže rovnocen-
né podmienky a aby sa konku-
renčné výhody veľkých výrob-
cov tepla nestali prostriedkom 
na zneužívanie spotrebiteľov 
v bránení konkurencii, nakoľ-
ko ekonomické subjekty, ktoré 
sa nedovolene bránia vplyvu 
konkurencie, sa stávajú eko-
nomicky aj politicky silné v 
neprospech spoločnosti ako 
celku. Prijatý zákon umožňuje 
práve toto výsadné postavenie 
veľkovýrobcov na úkor koneč-
ných spotrebiteľov“ - píše sa v 
petícii prezidentovi republiky. 

Ivan Brožík, novinár
(publikované v Slovenských 

národných novinách, krátené)

Nositelia Cien Spolku 
architektov Slovenska sú známi
Laureátom Ceny Emila 

Belluša 2014 Spolku 
architektov Slovenska 
(SAS) za celoživotné dielo 
v architektúre, sa stal pre-
zident SAS Ján M. Bahna. 
Bahna je profesorom ar-
chitektonickej tvorby na 
Vysokej škole výtvarných 
umení v Bratislave. 
 Tvorbu tohto architekta 
prináša od 18. decembra do 
31. januára 2015 výstava v Ga-
lérii SAS v sídle Spolku archi-
tektov Slovenska na Panskej 
ulici. 
Cenu Dušana Jurkoviča za 
rok 2014 udelila medzinárod-
ná porota architektonickému 
dielu:Kasárne Kulturpark, 
Košice. Autormi architekto-
nického riešenia sú Irakli Eris-
tavi, Pavol Šilla, Marcel Ben-

čík, Gabriel Boženík, Milan 
Vlček, Silvia Šillová. Medzi 
štyrmi nominovanými bolo 
aj bratislavské dielo pod ná-
zvom Dom medzi stromami. 
Autormi architektonického 
riešenia sú Tomáš Šebo, Igor 
Lichý. Spolupráca - Jaroslav 
Tarajčák, Katarína Uhnáková, 
Štefan Onofrej spolupráca. 
Interiérový dizajn - Martina 
Matušová.
 Odborníci rozhodli, že 
nositeľmi Ceny prof. Mar-
tina Kusého 2014 za pub-
likačnú a vedeckú činnosť sa 
stali Henrieta Moravčíková 
za monografi u Friedrich We-
inwurm. Architekt/Architect 
a Juraj Heger a Vydavateľstvo 
Slovart za vydavateľskú čin-
nosť v oblasti architektúry.

(bk, rl)

 Mandáty v mestskom a v 
miestnych zastupiteľstvách už 
majú svojich majiteľov. Sľuby 
z bilbordov a z letákov dosta-
nú po zložení sľubu poslanca 
zelenú... Ak by z nich naši no-
vozvolení zástupcovia v Brati-
slave či v mestských častiach 
splnili len polovicu, všade na-
okolo budú upravené trávnaté 
plochy, dostatok parkovacích 
miest, škôlky s prijateľnou ce-
nou, komunálne nájomné byty, 
skončilo by sa zahusťovanie 
sídlisk, verejná doprava  bude 
komfortná, cesty a chodníky 
upravené, čierne stavby zbúra-
né, obecné peniaze transpa-
rentné... atď., atď. Fantázia 
alebo realita? Skôr to prvé. 
Tým,  ktorí tieto prísľuby písa-
li,  muselo byť jasné, že sami to 
neurobia a to ani keby otvorili 
peňaženky a chytili sa lopaty. 
Všetky konania totiž podlie-
hajú súhlasu nadpolovičnej 
väčšiny zastupiteľstiev, čomu 
obvykle predchádzajú úmorne 
dohody politických klubov.
 Jasné to bolo aj nám voli-
čom, a predsa sme tým sľubom 
dali hlas. Komu vlastne sme 
ho dali? Známym tváram, me-
nám, straníkom v bizarných 
koaličných zoskupeniach čí 
nezávislým? Nech už je to 
tak alebo onak, treba sa ich 
po čase  začať pýtať, kedy tie 
sľuby začnú plniť. Ak by sme 

 Dňa 24. októbra 2014 
som navštívila spolu 
s kamarátkou vynikajú-
cu cukráreň Laurent na 
Račianskej ulici. Zákusky 
zbožňujem a tieto považu-
jem za jedny z najlepších 
v Bratislave a blíz-
kom okolí. Po príjem-
ných chvíľkach strávených 
v cukrárni sme sa vybrali na 
nákupy do blízkeho nákup-
ného centra na Trnavskom 
mýte. Odtiaľ sme išli domov 
do Pezinka. Na druhý deň 
v sobotu ráno som s hrôzou 
zistila, že mi chýba peňažen-
ka s vyšším obnosom peňazí 
- takmer celé moje štipen-
dium za september. Čo je ešte 
horšie - s kopou kartičiek, po-
trebných k dnešnému životu. 
Mala som v nej preukážku 
na MHD, vizitky od lekárov, 
čítačku do internet bankin-
gu atď. Po prehľadaní celého 
bytu a dlhých rozhovoroch 
s kamarátkou, kde by asi tak 
peňaženka mohla byť, sme 
zavolali do Laurenta. A pri-

šiel príjemný šok - pani ve-
dúca nám oznámila, že pe-
ňaženka sa našla a že si ju 
samozrejme môžeme prísť 
vyzdvihnúť! Hneď som išla 
do Bratislavy, kde mi milá 
predavačka - slečna Iveta, 
ktorá nás obsluhovala aj 
deň predtým - peňaženku 
s úsmevom podala. Boli v nej 
všetky doklady aj peniaze do 
posledného centu! Bola som 
úplne dojatá a chcela som 
sa  nejako revanšovať, či už 
fi nančne alebo hocijako inak, 
no vôbec nič odo mňa nepri-
jala. Dokonca mi dala dob-
rú radu do budúcnosti - aby 
som si do peňaženky dala 
kontakt na seba, keby sa vy-
skytol opäť podobný prípad 
a dobrí ľudia by ma chceli 
kontaktovať. Neviem, ako by 
som sa Laurenta odvďačila. 
Je to veľmi povznášajúci pocit 
vedieť, že aj v súčasnej zvlči-
lej dobe ešte existujú slušní 
a charakterní ľudia.

Vanda Rogovská
Pezinok

Dobrý človek ešte žije...

Sľuby sa sľúbili, mandáty získali....
toto robili pravidelne, tak by 
vo svojich sľuboch nabudúce 
neboli takí megalomanickí. 
Zároveň by aj hneď začali 
vo funkcii pracovať a nie len 
zväčša posedávať na jednot-
livých  zasadnutiach zastu-
piteľstiev. V mestskom za-
stupiteľstve je 45 poslancov, 
v miestnych zastupiteľstvách 
do 25. Ak si to uvedomí as-
poň polovica ich voličov, tak 
kontrolu ich práce zvládnu. 
Možno sa to dá absurdné. 
Ale je to jediný spôsob, aby 
sme  neboli sklamaní a zne-
chutení, napr. z poslanca v 
mestskom zastupiteľstve, kto-
rý mal v minulom funkčnom 
období asi 70 percentnú ab-
senciu a ani raz nediskutoval 
a nič nenavrhoval a ešte aj 
chodil zo zasadnutia niekoľ-
kokrát na hodinu, dve von. 
Alebo  z poslankyne, ktorá 
nemala kampaň, teda nes-
ľubovala nič, ale pri dlhších 
zasadnutiach, po 16 hodine 
odchádzala preč, pretože už 
to nezvládala.
 Myslím si, že je to jediné 
riešenie, aby sme nenadávali, 
že nás naši spoluobčania – 
poslanci -  opäť raz dobehli 
a ich sľuby sa rozplynuli vo 
vzduchoprázdne... 

Jana Miklovičová

Slovenská fi lharmónia v decembri 
pod taktovkou šéfdirigenta 
Emmanuela Villauma

Tri dvojice decembro-
vých symfonických 

koncertov zaznejú pod 
taktovkou šéfdirigenta SF 
Emmanuela Villauma. Ide 
o koncerty 4. a 5., 11. a 12., 
18. a 19. decembra.  Každý 
týždeň sa po boku Sloven-
skej fi lharmónie predsta-
via zaujímavý sólisti. 
 Vo štvrtok a piatok 11. a 
12. decembra sa v Koncert-
nej sieni debutovo predstaví 
Jérôme Pernoo – francúzsky 
umelec, ktorý sa venuje hre 
na modernom a aj barokovom 
nástroji. V jeho interpretácii 
zaznie Concerto militaire pre 
violončelo a orchester G dur 
Jacquesa Off enbacha - die-
lo, ktoré v Redute zaznie po 
prvýkrát.  Na úvod koncer-

tu je na programe pôvabná 
päťčasťová suita na motívy 
Gioachina Rossiniho - Mati-
nées musicales op. 24 Benja-
mina Brittena, ktorú skladateľ 
skomponoval v roku 1941. 
Štvorica symfónií Roberta 
Schumanna vznikala pomer-
ne chaoticky, takže poradové 
čísla jednotlivých diel celkom 
nezodpovedajú chronologic-
kej realite. Poradové číslo tri 
nesie  Rýnska symfónia, kto-
rá  zaznie na záver koncertov 
druhej decembrovej dvojice. 
Koncert sa uskutoční v spolu-
práci s Francúzskym inštitú-
tom na Slovensku.
 Decembrové koncerty 
pod taktovkou šéfdirigenta 
SF vyvrcholia koncertom Slo-
venskej fi lharmónie a Sloven-

ského fi lharmonického zboru 
so zbormajstrom Jozefom 
Chabroňom. Koncert otvorí  
Adagietto z opery Stratený 
raj Krzystofa Pendereckého. 
Sólistom štvrtkovej a piatko-
vej dvojice 18. a 19. decembra  
bude mladý klavírny interpret 
Andrew von Oeyen, ktorý 
býva v New Yorku. Patrí me-
dzi najvýraznejšie umelecké 
osobnosti svojej generácie. Je 
odchovancom Juilliard Scho-
ol of Music. Debutoval ako 
sedemnásťročný na koncerte 
Los Angeles  Philharmonic 
pod taktovkou Esa-Pekka Sa-
lonena a odvtedy pravidelne 
vystupuje. Ide o kritikou mi-

moriadne pozitívne hodnote-
ného sólistu. V Slovenskej fi l-
harmónii vystúpi po tretíkrát. 
V druhej polovici koncertu je 
na programe intímne a poe-
tické Rekviem francúzskeho 
skladateľa Gabriela Faurého. 
Dielo zaznie v interpretá-
cii Slovenskej fi lharmónie, 
Slovenského fi lharmonické-
ho zboru (zbormajster Jozef 
Chabroň) a dvoch sólistov 
- sopranistky Adriany Kohút-
kovej a basbarytonistu Mar-
tina Malachovského. Všetky 
koncerty sa začínajú o 19.00 
hod. 

(rl, red)
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Prešporok 
talianskymi očami
    V 2. polovici 17. storočia 
vzrástol záujem talianskych 
rytcov a kresliarov o uhor-
ské mestá. Dôvodom toho 
bola najmä skutočnosť, že 
tu vtedy pôsobilo viacero 
talianskych vojenských in-
žinierov a staviteľov proti-
tureckých pevností a forti-
fi kácií, vďaka ktorým bolo 
vtedy opevnených viacero 
uhorských miest i hradov. 
Medirytina, ktorej autorstvo 
sa pripisuje Giovannimu 
Giacomovi de Rossi (1627 
– 1691), nám predstavuje 
pohľad na Prešporok roku 
1687. V pozadí na horizonte 
je v kartuši nemecký a (sko-
molený) latinsko-taliansky 
názov mesta Presbvrg – Po-
sonia (správne by malo byť 
po latinsky Posonium, alebo 

vo vtedajšej taliančine Posso-
nio). 

Autor v meste nebol
      Hoci samotné zobrazenie 
panorámy a topografi e mes-
ta i hradu zhruba zodpovedá 
vtedajšej skutočnosti, viaceré 
detaily poukazujú na to, že 
autor veduty v našom meste 
nikdy nebol a rytinu vyhotovil 
na základe dákej predchádza-
júcej predlohy. Takéto prípady 
v zobrazovaní miest boli však 
vtedy bežné.
     V legende pod obrázkom, 
písanej po taliansky, sa uvá-
dzajú iba tri objekty, a to 
Veža hradu, kde sa uchováva 
koruna uhorských kráľov (1), 
rieka Dunaj (2), Žitný ostrov 
pod nemeckým názvom 
Schütt (3). Lokalizácia Žitné-
ho ostrova v ľavej dolnej časti 
veduty je však nesprávna, pre-
tože ide o Pečenský ostrov.

      

Na vedute je zobrazený Preš-
porok od juhu, čiže z ľavého, 
petržalského brehu, a to akoby 
z mierneho nadhľadu. Zo zná-
zornených dominánt treba pr-
vorado spomenúť dobre opev-
nený hrad, ktorý má takmer 
dokonalú štvorcovú podobu 
s rovnako veľkými nárožnými 

vežami, čo taktiež nezodpove-
dalo realite, lebo veže nemali 
rovnakú výšku ani hrúbku. 
Pod hradom na Vydrici sa v 
okolí menších domčekov vy-
níma Vodná veža.

Viacero nepresností
      Vnútorné mesto obkole-

sujú mestské hradby s baštami 
a bránami; od západu na vý-
chod možno dobre identifi -
kovať Vydrickú bránu, Obuv-
nícku baštu, Rybársku bránu, 
Pekársku bránu a Laurinskú 
bránu s vežou. V rozpore so 
skutočnosťou autor zakreslil 
pred mestské hradby polygo-
nálne bastióny. Spoza hradbo-
vého múra vyčnievajú nielen 
veže kostolov a radnice, ale 
aj kamenné domy mešťanov, 
ktoré kontrastujú s prízemný-
mi domcami na južnom pred-
mestí. Architektúra kostolov 
i mestských domov je skôr 
schematická než realistická. 
Očividnou nepresnosťou je 
pomerne nízka veža Dómu 
svätého Martina, ktorá bola 
v skutočnosti vyššia než pre-
dimenzované veže Kostola 
klarisiek i františkánskeho 
kostola. Dobre viditeľná je aj 
radničná veža.

       V popredí veduty sa na 
Dunaji plaví loďka so sťaž-
ňom a vytiahnutou plach-
tou. Riečne ramená obte-
kajú ostrov, na ktorom sa 
nachádzajú viaceré posta-
vičky vojakov, pričom jeden 
z nich strieľa z muškety. Za 
veliteľom na koni pocho-
duje jednotka žoldnierov s 
mušketami. Z ostrova vedie 
cesta cez most k južnému 
predmestiu.
      Napriek viacerým ne-
presnostiam a chybám je 
Rossiho veduta z roku 1687 
zaujímavým svedectvom o 
podobe a najmä atmosfére 
Prešporka v nebezpečných 
časoch pretrvávajúceho 
osmanského ohrozenia a 
protihabsburských stavov-
ských povstaní.

Vladimír Segeš

Hon na čarodejnice
 V širokej verejnosti 
zväčša dodnes prevláda 
názor, že bosorky a čaro-
dejnice sa upaľovali v stre-
doveku. Skutočnosť je však 
trochu iná. Uhorské stre-
doveké zákony i súdnictvo 
od čias kráľa Kolomana 
(1095 – 1114) zavrhovali 
existenciu bosoriek, stríg 
či čarodejníc, preto aj pro-
cesy s nimi sa nadlho po-
važovali za bezpredmetné. 
V Prešporku napríklad za 
celé dlhé stredoveké obdo-
bie nezaznamenali žiaden 
bosorácky proces.
 Čiastočne iný bol však 
pohľad a postup v prípade 
kacírov a kacírok. Ich ma-
sové stíhanie v západnej 
Európe sa začalo najmä po 
tom, čo pápež Inocent VIII. 
vydal roku 1484 bulu, kto-
rou inkvizítorom (cirkev-
ným súdnym vyšetrova-
teľom) poskytol rozsiahle 
právomoci. Inšpiráciou a 
zároveň konkrétnym ná-

vodom poho- nu na 
čarodejnice sa s t a l o 
dielo Kladivo na 
čarodejnice, kto-
ré roku 1487 tlačou 
vydali dominikánski 
mnísi a profesori teoló-
gie Heinrich Krämer Insti-
toris a Jacob Sprenger. 
Inkvizičné besnenie 
v západnej Európe, 
ktorému podľahli ti-
sícky obetí, sa 
o čosi neskôr 
prenieslo aj do 
Uhorska, kde sa však kladivo 
inkvizície natoľko neuplatni-
lo.
 Prvú bosorku v Prešporku 
upálili 24. mája 1602. Volala 
sa Agáta Tóthová-Barlobá-
šová a žila v (Podunajských) 
Biskupiciach. Súdny protokol, 
ktorý je uložený v Archíve 
mesta Bratislavy, obsahuje 24 
bodov. V mestskej mučiarni 
sa Agáta okrem iného prizna-

la k veciam, nad ktorými sa 
dnešnému súdnemu 

človeku zastavuje 
rozum. 

Lietala na 
metle

 Udala aj 
istú Vendulu Ba-

lážovú, že varila 
ľudskú lebku a vy-
varenú vodu po-
tom rozliala pred 
domom richtára. 
Urobila tak pre-

to, aby Bisku-
piča-

n i a , 
kto-

r í 
budú 

proti nej svedčiť, 
spor nevy- hrali. V 
protokole sa ďalej uvádza, že 
na deň svätej Lucie (13. de-
cembra) Agáta lietala na met-
le. Vtedy sa dostala do spo-
ločnosti diablov a čarodejníc, 
ktorí jej dali plnú bosorácku 
moc. Agáta spolupracovala s 

ďalšími bosorkami. 
 Neodmysliteľnou súčas-
ťou inkvizičných procesov 
bol sexuálny motív, a tak sa aj 
Agáta priznala, že spoločne s 
manželkou Jána Mészárosa a 
so Zuzanou Išpánovou obco-
vali s diablom, ktorý sa volal 
Pen. V podobe mladíka pri-
chádzal aj vtedy, keď v posteli 
ležal manžel. Penovo telo však 
bolo veľmi chladné. Za súlož 
im platil jeden uhorský de-
nár, čo bola na tie časy smieš-
na suma. Pri ďalšom zločine 
vraj pomáhala Agáte bosorka 
Henchelová. Pod zámienkou, 
že hľadá vši, sa zmocnila nie-
koľkých vlasov istej Galinovej. 
Agáta nimi zašila oči ropuche. 
Urobila tak preto, aby Gali-
nová oslepla, čo sa údajne aj 
stalo. Agátu odsúdili na smrť 
upálením. Hranicu postavili 
pred Michalskou bránou na 
rozhraní dnešného Župného a 
Hurbanovho námestia. 

Stratená potvrdenka
 Súčasťou súdneho proto-
kolu údajne bola aj neveľká 
potvrdenka s malou červenou 

pečaťou. Mestský kat v nej 
potvrdzoval, že za vykonanú 
popravu prevzal 12 šilingov 
denárov. (Uvedená potvrden-
ka, o ktorej píše Ovidius Faust 
v knihe Zo starých zápisníc 
mesta Bratislavy, sa však v 
súdnom protokole dnes už 
nenachádza.) 
 O dva týždne neskôr, pres-
ne 5. júna 1602, v Prešporku 
na tom istom mieste upálili 
ďalšiu bosorku, Alžbetu Na-
gysányiovú z Komárova (vte-

dy Muckendorf, dnes súčasť 
Podunajských Biskupíc). 
Aj súdny protokol s ňou je 
znôškou neuveriteľných pri-
znaní. 
 Stíhanie čarodejníctva, 
kúzelníctva a bosoráctva za-
medzoval trestný poriadok 
Márie Terézie z roku 1768, 
no defi nitívny zákaz pohonu 
na čarodejnice vydal roku 
1787 cisár Jozef II.

Vladimír Segeš

HISTORICKÁ BRATISLAVA V OBRAZOCHHISTORICKÁ BRATISLAVA V OBRAZOCH

Kolorovaný leták so znázornením upaľovania 

bosoriek zo 16. storočia.

DROBNIČKYDROBNIČKY
Prvé moderné dvojpo-
schodové kasárne v Bra-
tislave (niekdajšom Preš-
porku) dostavali a dali 
do užívania armáde roku 
1763. Celý náklad na ich 
stavbu poskytlo mesto. 
Pôvodne slúžili na uby-
tovanie 500 vojakov, čo 
významne odbremenilo 
mešťanov od povinnosti 
ubytovávať vojakov. Ide 
o kasárne na dunajskom 
nábreží, ktoré sa v zná-
mej zľudovenej pesničke 
ospevujú ako „prešporská 
kasáreň maľovaná“. V his-
torickom povedomí sa pre 
tieto kasárne vžil názov 
Vodné kasárne. V posled-

Cvičiaci vojaci c. a k. 72. pešieho pluku 

na nádvorí Vodných kasární.

Dnešná podoba priečelia SNG, niekdajších 

Vodných kasární.

ných desaťročiach monar-
chie tu bol umiestnený 72. 
peší pluk spoločnej armády 
(cisárskej a kráľovskej). Za 
prvej Československej re-
publiky, keď bol v kasárni 
dislokovaný 4. ženijný pluk, 

niesla ofi ciálny názov Štefá-
nikova kasáreň. Priestranné 

nádvorie ka-
sárne odjak-
živa slúžilo na 
e x e r c í r o v a -
nie, čiže vý-
cvik vojakov. 
V apríli 1940 
pri rozširovaní 
vozovky čelnú 
fasádu budo-
vy asanovali a 
ostatok adap-
tovali v roku 
1950 až 1951 

pre účely Slovenskej národ-
nej galérie. Posledná väčšia 
stavebná úprava budovy 
v roku 1979, keď dostavali 
atypické priečelie, sa ne-
stretla s veľkými sympatiami 
bratislavskej verejnosti, lebo 

zásadne zmenila stavebný 
charakter niekdajšej kasár-
ne. Objekt dodnes slúži po-
trebám Slovenskej národnej 
galérie. 

V kompetencii mest-
skej polície v Bratisla-
ve – ako to vyplýva 
z trestného protokolu 
z rokov 1811 – 1812, kde 
je zaznamenaných 246 
priestupkových káuz – bolo 
aj trestanie priestupkov a 
menších trestných prečinov 
korbáčovaním či palicova-
ním. Za menšie krádeže sa 
udeľovalo 15 – 20 úderov a 
spravidla aj niekoľkomesač-
ný trest pobytu a nútených 
prác v mestskej robotárni, 
ktorá sa od roku 1810 na-

chádzala na Krajinskej ceste 
(dnes Radlinského ulica).

Začiatok trvalej lodnej pre-
pravy osôb a nákladov po 

Dunaji sa datuje od 17. 
júna 1830, keď sa na cestu 
po trase Viedeň – Bratisla-
va – Budapešť vydala pa-
roloď Franz I. Pravidelnú 
premávku po Dunaji me-
dzi ľavým (bratislavským) 

a pravým 
( p e t r ž a l -
ským) bre-
hom začal 
zabezpečo-
vať prope-
lerový pod-
nik, ktorý 
založil Hen-
rich Hör-
nes. Táto 
propelerová 
pre vádzka 
v Bratislave 
sa začala v 
roku 1890.
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Zreštaurovali sochu 
Piety na Kalvárii
Občianske združenie 

Petra sa postaralo 
o záchranu historickej so-
chy Piety na bratislavskej 
Kalvárii. Zničená socha 
bola kompletne zreštauro-
vaná.
 Súsošie Pieta je význam-
nou pamätihodnosťou Brati-
slavy. Zobrazuje Pannu Má-
riu, ktorá drží v náručí telo 
Ježiša Krista po jeho sňatí 
z kríža. Ide o dielo neznáme-
ho autora z roku 1814 a uply-
nulo  dvesto rokov od jeho vy-
tvorenia. Socha sa nachádza 
na ulici Na Kalvárii, neďaleko 
kostola Panny Márie Snežnej.
 Opravený bol kameň so-
chy, ktorý bol narušený pô-
sobením počasia, doplnené 
aj chýbajúce časti sochy a 
plastika bola farebne scelená. 
Zvýraznený bol aj zašlý text 
na podstavci. Obnovu robili  
reštaurátori Richard Grega a 
Martin Orth. „Pri reštaurova-
ní bola použitá nová metóda - 
na Piete boli prvýkrát v praxi 
použité armatúry, ktoré prešli 
dlhodobými skúškami a pred-
stihli doteraz používané ar-

matúry v kvalite aj životnosti“, 
uviedol Richard Grega.
 Občianske združenie reali-
zovalo obnovu sochy v spolu-
práci s Farským úradom Pan-
ny Márie Snežnej Na Kalvárii, 
ktorý aj uskutočnil zbierku 
medzi farníkmi. Finančný dar, 
ktorý pokryl najväčšiu časť 
nákladov na obnovu Piety, 
zabezpečil prostredníctvom 
sponzora poslanec Starého 
Mesta Martin Borguľa. Socha 
bola  slávnostne posvätená 
22. októbra 2014 s následnou 
ďakovnou svätou omšou vo 
farskom kostole Panny Márie 
Snežnej Na Kalvárii. 

(bk)

Lu
ig

i G
al

va
ni

Osobnosti 
na uliciach    

Kto je za menom v názve 
bratislavských ulíc?

Galvaniho ulica – Ružinov
Luigi Galvani sa narodil 
v roku 1737 v talianskom 
meste Bologna. Zomrel tam-
že v roku 1798. Bol taliansky 
lekár (anatóm, fyziológ) a fy-
zik. Preslávil sa hlavne poku-
smi s elektrinou aplikovanou 
na živočíšne svaly. Galvani 
bol priekopníkom pôrodníc-
tva. Ako fyziológ bol prvým, 
kto skúmal elektrické javy pri 
pohybe svalov. V roku 1771 
(podľa iných r. 1780) objavil, 
že svaly mŕtvych žiab sa sťa-
hujú, keď ich zasiahne iskra 
zo zdroja statickej elektri-
ny. Neskôr zistil, že svaly sa 
sťahujú aj vtedy, keď sa ich 
dotýka bimetalickým oblú-
kom. Tento fyziologický jav 
dostal názov „galvanizmus“. 
Galvani sa domnieval že ob-
javil zvláštny druh elektriny 
“živočíšnu elektrinu”, elek-
trické fl uidum, ktoré nervy 
roznášajú po svaloch, pričom 
svaly samé túto elektrinu 
aj generujú. Pre Galvaniho 
elektrina bola neoddeliteľná 
od života, od živých tvorov. 
Alessandro G. A. A. Volta, 
Galvaniho súčasník a opo-
nent, považoval takýto vita-
listický výklad za nesprávny. 
Vyslovil domnienku, že „ži-
vočíšna elektrina” má fyzi-
kálny základ, že jej zdrojom a 
príčinou je chemická reakcia 
dvoch kovov. Úsilie dokázať 
túto koncepciu priviedlo Vol-
tu neskôr k zostrojeniu prvé-
ho elektrického článku - Vol-
tového stĺpa, ktorý generoval 
elektrinu prostredníctvom 
chemickej reakcie. Neskôr 
Volta nazval Galvaniho me-
nom (druhý význam termínu 
„galvanizmus“) generova-
nie jednosmerného prúdu 
chemickou reakciou. Vďaka 
tomu sa Galvaniho meno 
stalo neodmysliteľnou súčas-
ťou „elektrickej spoločnosti“ 
- bez galvanického spojenia 
a galvanických článkov (baté-
rií) si dnes život ani nevieme 
predstaviť.

Pribinova ulica 
– Staré Mesto
Pribina (názvy v historic-
kých textoch: Privina, Priwi-
na, Priuuinna, Briuuinus, 
Briwinus, Privuina, Priuina, 
Pruno, Bryno, Brynno; sa 
narodil okolo r. 800 zomrel 

r. 861). Bol prvé historicky 
známe knieža priamych 
predkov dnešných Slová-
kov. V rokoch 825 až 833 
bol posledným kniežaťom 
samostatného Nitrianske-
ho kniežatstva a asi od roku 
840 do 861 prvým knieža-
ťom Blatenského kniežat-
stva na území dnešného 
Maďarska. Za manželku 
mal Bavorku. Či bol Pri-
bina pôvodne pohanom je 
sporné, častejšie sa usu-
dzuje, že ním bol. Vo svo-
jom kniežatstve dal v kaž-
dom prípade už okolo roku 
828 postaviť kresťanský 
kostol, ktorý mu vysvätil 
osobne salzburský arcibis-
kup Adalram. Bol to prvý 
známy kostol západných a 
východných Slovanov. Sku-
točnosť, že to Pribina vyko-
nal nezávisle od susedného 
vládcu Mojmíra, má byť 
jedným z dôkazov o vtedy 
ešte samostatnom posta-
vení Nitrianskeho kniežat-
stva. Táto udalosť je dôleži-
tá aj preto, lebo vysvätenie 
kostola bol úkon, spadajúci 
do právomocí pasovského 
biskupa. Predpokladá sa, 
že Pribina mal veľmi blíz-
ky vzťah k salzburskému 
arcibiskupovi Adalramovi, 
ktorý ho pokrstil až po vy-
hnaní z Nitry v mestečku 
Traismauer (pamätná ta-
buľa na kostole a fontána 
pripomínajúca krstenie 
svätenou vodou).

(red)

Hrad Devín dokončia až v roku 2016
Neprístupnú hornú časť 

starobylého hradu De-
vín sa podarí obnoviť až 
v roku 2016. Bratislava 
získala na dokončenie 
rekonštrukcie nedávno 
grant takmer 340-tisíc eur 
z Finančného mechaniz-
mu EHP a štátneho roz-
počtu. Obnova má byť ho-
tová do konca apríla 2016.
 Po príprave projektovej 
dokumentácie sa vyhlási ve-
rejné obstarávanie na zhoto-
viteľa. Na obnovu hornej časti 
hradu Devín získalo hlavné 
mesto grant z programu Za-
chovanie a revitalizácia kul-
túrneho a prírodného dedič-
stva. Projekt by mal stáť do 
400-tisíc eur a prispieť má aj 
magistrát.  Horná časť hradu 
Devín je neprístupná už od 
roku 2008. Opravy v rokoch 
2008-2010 sa týkali statiky, 
konkrétne išlo o porušené 
hradbové murivo nad prístu-
povým schodiskom. Súčasťou 
rekonštrukcie bol aj archeo-
logický výskum, pri ktorom 
objavili najstaršiu stredove-
kú fázu na hornom hrade 

- obrannú vežu a na dolnej 
terase odkryli architektúry 
z 13.-17. storočia. Po ukonče-
ní archeologického výskumu 
bolo naplánované aj vybudo-
vanie pamiatkovej rezervácie 
a rekonštrukcia výstavných 
priestorov, plány však stopol 
nedostatok peňazí. Archeo-
logické nálezy preto zostali 
ďalších pár rokov provizórne 
prekryté a časť hradu uzav-
retá. 
 Od uzávierky hornej čas-
ti hradu je základné vstupné 
zľavnené na tri eurá. Mesto 
predpokladá, že po obnove 
pamiatky by sa mohli vrátiť 
k pôvodnému vstupnému šty-
ri eurá. Samospráva na zák-
lade návštevnosti z minulých 
rokov predpokladá, že by na 
vstupnom mohli zarobiť roč-
ne približne 60-tisíc eur, pe-
niaze zo vstupného by potom 
opäť putovali na správu hra-
du Devín. Podľa samosprávy 
to prispeje aj k udržateľnosti 
projektu pre ďalšie obdobie, 
čo je jednou zo základných 
podmienok správcu grantové-
ho programu.          (red, sita)
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Komplexná starostlivosť o Vašu záhradku. 
Pravidelná starostlivosť o malé záhradky 

i o veľké záhrady počas celého roka.
Letná a zimná údržba aj pre bytové spoločenstvá.

Tel. 0917 539 527 Happygardens

V novembri už máme len 
sporadicky rozkvitnutú 

záhradu, až na výnimky, ako 
sú chryzantémy alebo vresy. 
Dokončujeme posledný zber 
úrody neskorých jabĺk.  V úžit-
kovej záhrade ešte môžeme 
zbierať koreňovú zeleninu. Do 
polovice novembra ešte môže-
me vysádzať ovocné stromy. 
Vysádzame ich v dostatočnej 
vzdialenosti od seba, aby mali 
v budúcnosti priestor pre rast, 
ako do výšky, tak aj do šírky. 
Je vhodný čas na prekyprenie 
pôdy okolo koreňov a prihno-
jenie. Odstraňujeme zo stro-
mov zaschnuté ovocie, staré 
a choré konáre a u jabloní 
môžeme urobiť zmladzovací 
rez.  Spod stromov vyzbie-
rame lístie a skompostujeme 
ho.  Z trávnika pravidelne od-
straňujeme lístie a ihličie, aby 

nevznikali škvrny na trávniku. 
Pred zimou by mal byť trávnik 
pokosený do výšky 3 až 5 cm.  
Zazimujeme ruže pred zimou.  
Najprv ostriháme kvety a šíp-
ky, potom skrátime stonky na 
polovicu, prihrnieme zeminu 
do výšky 20 cm, aby sme za-
kryli prvé očká a prikryjeme 
ich čečinou. Trvalkové záhony 
takisto pred mrazmi zakry-
jeme čečinou alebo listami. 
Vonkajšie hortenzie prikryje-
me listami do výšky 40-50cm 
a posypeme nimi aj samotný 
krík. V novembri, keď klesne 
teplota pôdy pod 9°C môžeme 
vysádzať cesnak. Priebežne 
kontrolujeme stav uskladne-
nej úrody.

Tipy a rady:  
Pred zimou a mrazmi mu-
síme premiestniť dovnútra 

balkónové  a črepníkové kve-
ty. Znesú teploty okolo nuly, 
ale nečakajme na mínusové 
teploty a zazimujme ich skôr. 
Najlepšie je, keď ich umiest-
nime na svetlejšie stanovištia 
s teplotou v rozmedzí 3 až 
12 °C. Nedávajme ich do pre-
kúrených miestností, na para-
pety nad radiátormi a ani do 
prievanu. Keď je sucho alebo 
prievan tak opadávajú listy 
a puky. Neprelievajme kvety 
častejšie, ako je potrebné. Pri 
nadmernom a častom preliati 
vodou dochádza k vädnutiu 
listov, ochabnutiu stoniek a 
plesneniu pôdy. V takomto 
prípade presadíme rastlinu a 
dáme nový čerstvý substrát. 
Ak sú korene zhnité, tak ich 
odrežeme a skrátime celý ko-
reňový bal. Na polievanie po-
užívajme odstátu vodu. Kvety 

nepolievame v zime tak často 
ako v lete.  Zazimujeme rôzne 
druhy kvetov, ako sú muškáty, 
begónie, oleandre, georgíny, 
fuksie a iné. Muškáty po pre-
sťahovaní dovnútra necháme 
dokvitnúť a potom zrežeme 
tie, ktoré majú nové výhon-
ky. Na ich miestach, na sta-
rých koreňoch vyrastú nové 
rastliny. Takisto odrezávame 
previsnuté rastliny a stonku 
na mieste, kde je už drevitá. 
Hlavnou zásadou je sledovať 
rastliny počas celého zimova-
nia. Atypické príznaky sú pre-
javom zlých podmienok. Preto 
ich treba znova zlepšiť a rast-
liny sa opäť dostanú do dobrej 
kondície.

Záhradkársky svet
Ing. Radovan Tomko 

- Happygardens

Ď A K U J E M 
za dôveru
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Mestská časť 
Bratislava – Staré Mesto 
oznamuje zámer prenajať 

na základe obchodnej 
verejnej súťaže

nehnuteľný majetok vo 
vlastníctve hlavného mes-
ta SR Bratislavy zvere-
ný do správy mestskej  
časti, nachádzajúci sa 
v k. ú. Staré Mesto, a to:
1.   nebytové priestory na ulici 
Dostojevského rad č. 1 v Bra-
tislave
2. nebytový priestor na ulici 
Špitálska č. 45 v Bratislave
Podmienky obchodnej verej-
nej súťaže budú zverejne-
né na internetovej stránke 
www.staremesto.sk. dňa 
26.11.2014 a k nahliadnutiu 
či poskytnutiu akýchkoľvek 
informácií v podateľni na 
Miestnom úrade Mestskej 
časti Bratislava – Staré Mesto 
a v kancelárii č. dverí 202 – 
Mgr. Malinová alebo na tel.č.  
02/59 246 292.

C e s t o u  n e c e s t o u  I I .
Počas festivalu Cestou 
necestou v DK Ružinov 
sme sa rozprávali s Mi-
chalom Knitlom, hlavným 
organizátorom festivalov 
Cestou necestou.

Ako si sa dostal k cesto-
vaniu a k cestovateľské-
mu festivalu? Čím to za-
čalo?
 Od mojich cestovateľ-
ských začiatkov po prvý festi-
val ubehlo 9 rokov. Všetko sa 
začalo na programe Work and 
Travel v San Diegu, Kalifornii, 
kde som po druhom ročníku 
na vysokej škole išiel šoférovať 
rikšu. Vozil som ľudí z barov 
do hotelov, z bejzbolových zá-
pasov domov a podobne. 

To si sa ako dlho učil uli-
ce?
 Išlo to celkom rýchlo. 
V San Diegu sú ulice krás-
ne štvorcové a pomenované 
v jednom smere: prvá, druhá, 
tretia, a tak ďalej. A v dru-
hom smere: A, B, C, D, a keď 
sa abeceda skončí, tak Ash, 
Beech, Cedar, čiže opäť pod-
ľa abecedy, iba je tam nejaké 
meno. Ak mi človek povedal, 
kam ide, tak som to nemusel 
poznať a trafi l som. Naučiť 
som sa musel iba jednosmer-
ky. Je tam veľa jednosmeriek 
a iba niektoré sú obojsmer-
né. San Diego je celkom ro-
vinaté. Šoférovať rikšu v San 
Franciscu, to by bola väčšia 
makačka.

Jazdil si stále medzi au-
tami? Nemal si nepríjem-
nosti s autami?
 Väčšinou medzi autami. 
Iba v prístave po chodníku. 
Raz sa mi stalo, že som vie-
zol tri dievčatá do jedného 
baru a skrátil som si cestu 
tak, že som išiel pol ulice do 
protismeru. Však komu by sa 
chcelo ísť tri bloky dookola. 
Pred barom som chcel tak 
efektne zafl ekovať. Keď išiel 
človek trošku rýchlejšie a str-
hol volant, tak sa trojkolesový 
bicykel trochu zo strany nad-
vihol. Len tu som to trošku 
prehnal a bicykel sa prevrátil. 
Chalani na chodníku pomohli 
dievčatám sa dvihnúť a samo-
zrejme mali jazdu zadarmo… 

Koľko si bol v tej Ameri-
ke?
 Dva mesiace som pracoval 
v San Diegu a jeden mesiac 
som cestoval. Dva týždne s 
kamarátmi autom po juhozá-
pade a päť dní v Mexiku. Keď 
kamaráti odišli, išiel som sám 
na týždeň do Yosemitov a do 
San Francisca. To bolo prvý-
krát, keď som bol niekde sám.

Čo nasledovalo?
 Ďalšie leto som cestoval 
po Európe. Potom som študo-
val na Erasme v Portugalsku, 
stopoval so skupinou 50 ľudí 
za Rozvojové ciele tisícročia z 
Rigy zo Štrasburgu a bol dob-
rovoľníkom 9 mesiacov počas 
zimy pri polárnom kruhu vo 
Fínsku. Po vyštudovaní Fa-

kulty managementu som išiel 
robiť to, čo som považoval, 
že viem najlepšie. Stal som sa 
snowboardovým inštrukto-
rom.

To si študoval päť rokov 
manažment a potom išiel 
učiť snowboarding?
 Áno. Cítil som, že byť na 
čerstvom vzduchu v prírode 
je lákavejšie ako v kancelárii. 

A potom nasledovala tvo-
ja prvá veľká cesta.
 Presne tak. Už počas zimy 
som doslova cítil, že potre-
bujem vypadnúť z Európy. 
So šťastím som sa dostal na 
projekt do Uruguaja a po 
jeho skončení som ešte rok 
behal po Južnej Amerike. Bol 
to úžasný čas. Možno práve 
preto, že cestovanie mi dalo 
tak veľa a je také úžasné, tak 
ma to poháňa a snažím sa šíriť 
cestovateľský duch do sveta a 
motivovať ľudí, aby cestova-
li. I keď spočiatku som si to 
ani neuvedomoval. Keď som 
bol v Južnej Amerike, najskôr 
som rozmýšlal, ako by som 
mohol využiť svoje fotografi e 
z ciest. Zrkadlovku však má 
už takmer každý. A tak som 
dostal nápad napísať knihu. 
Nemal som o tom ani pred-
stavu. Som však tvrdohlavý, 
alebo možno krajšie povedané 
cieľavedomý, a išiel som si za 
svojim. Potom ako kniha vyš-
la, chcel som urobiť iba jednu 
prezentáciu a myslel som si, 
že sa knihy budú samé predá-
vať. Rýchlo som zistil, že také 
ľahké to nebude. Dodnes spo-
mínam na prvú prednášku, 
keď bolo v čajovni vyše 50 
ľudí a ďalší pozerali cez malé 
okienko z ulice. Reč mi išla tak 
pomaly, že sa divím, že to so 
mnou vydržali. Do dnešného 
dňa som mal už cez 160 pre-
zentácií a už to mám vymysle-
né. Vtedy však som mal toľko 
myšlienok a vecí, čo by som 
chcel povedať, že to šlo zo 
mňa ako z chlpatej deky. 

Takže z cestovania vznikol 
cestopis, z cestopisu pre-
zentácie a z prezentácií 
festival. 
 Áno. Všetko malo svoj 
prirodzený vývoj. Počas cesty 
v Ázií som premýšľal, že by 
bolo úžasné spraviť päťhodi-
nový večer plný prezentácií 
s kamarátmi, ktorých som 

či už po ceste stretol, alebo 
navštívili krajiny, v ktorých 
som bol. K tomu by som iba 
pridal miesta, kde oni nebo-
li. A idea sa potom nafúkla. 
Zistil som, že veľmi veľa ľudí 
má záujem prezentovať a prvý 
festival bol hneď trojdňový. 

Akú máš víziu do budúc-
na?
 Robíme 5 festivalov na 
jeseň a 5 na jar. Na jar 2015 
sa po prvýkrát presunieme 
aj na východ, do Košíc a Pre-
šova. Desať festivalov ročne 
je momentálny strop, ktorý 
zvládame. Posledné mesiace 
vytvárame organizačný tím 
ľudí, ktorí pomáhajú s festi-
valom. Budujeme štruktúru 
a hľadáme ľudí, ktorí by mali  
záujem pomáhať festivalu 
dlhodobo. Pokiaľ aj niektorí 
z poslucháčov je aktívny 
a chce sa zapojiť, budeme iba 
radi. Stačí nám napísať na 
stránku festivalu Cestou ne-
cestou. Dlhodobejšou víziou 
je tiež motivovať ľudí aby vy-
tvorili viacero lokálnych fes-
tivalov pod ich velením a na-
šou hlavičkou. Máme ešte pár 
ďalších nápadov, ale tie budú 
realizovateľné, keď sa v orga-
nizačnom tíme zabehneme 
alebo ak pár ďalších nadšed-
cov sa k nám pridá.

Koľko ľudí sa podieľa na 
festivale?
 V organizačnom tíme je 
nás 14. Väčšina ľudí pracuje, 
študuje a pomáha podľa toho 
ako stíha. Okrem toho nám 
počas roku a pol pomáhalo na 
festivaloch cez 30 dobrovoľní-
kov na mieste podujatia.

Ako by sa mohli ľudia za-
pojiť? Čo musia vedieť?
 Hľadáme ľudí s nadšením 
a vôľou pomôcť. Nezáleží, či 
sa jedná o študentov, pracu-
júcich alebo cestovateľov na 
cestách. Každý má čím pri-
spieť. Hľadáme členov do or-
ganizačného tímu, v ktorom 
máme rozdelené úlohy na 
oblasti: hľadanie zaujímavých 
prezentujúcich, sprievodné 
akcie, catering, koordinácia 
dobrovoľníkov na festivale, 
fundraising, PR a komuniká-
cia, technika. Najmä na oblasť 
PR hľadáme stále viac dobro-
voľníkov. Pomoc priamo na 
festivale spočíva v moderova-
ní, servise pre prezentujúcich, 
hodnotenie dotazníkov, pre-
dávanie lístkov, fotograf, ka-
meraman, človek pre všetko. 
Ak má niekto záujem pomôcť, 
stačí kliknút na tlačidlo “dob-
rovoľník” na našej stránke: 
www.cestounecestou.sk

(bk) 

Na Partizánskej lúke si 
možno ešte viac zacvičiť

Partizánska lúka na Že-
leznej studienke je ob-

ľúbená nielen u bežných 
rekreantov, ale najmä 
v posledných rokoch je 
vyhľadávanou lokalitou 
pre organizovanie mno-
hých športových podujatí, 
predovšetkým bežeckých, 
ktoré hlavné mesto spolu-
organizuje či podporuje. 
 Nedávno pribudli v čas-
ti na konci parkoviska fi tnes 
prvky určené pre bežcov, 
nordic walkerov, ale aj peších 
turistov. Zostava športových 
prvkov má slúžiť pred samot-
ným behom na rozcvičku, aby 
sa prekrvili svalové skupiny, 

upravilo dýchanie a naštarto-
val organizmus na samotný 
beh či rýchlu chôdzu, ale tak-
tiež na relaxačné cvičenia po 
namáhavej športovej aktivite.
Športová zóna v Bratislav-
skom lesoparku je v pora-
dí treťou, ktorú vybudovala 
spoločnosť BE COOL, s.r.o., 
a spoločnosťou dm droge-
rie markt aj zo štartovného 
na ženskom behu. Prvá ta-
káto zóna bola vybudovaná 
v roku 2012 na Fedinovej ulici 
v Petržalke, druhá v roku 2013 
v areáli na Nevädzovej ulici 
v Ružinove.

(red)

Mestská časť Bratislava-Vajno-
ry, vyhlasuje výberové konanie 
na obsadenie miesta riaditeľa, 
Základnej školy s materskou 
školou Kataríny Brúderovej 
s termínom nástupu od 01. 01. 
2015. Podrobné informácie na 
www.vajnory.sk

Hlavné mesto SR Bratislava
Primaciálne nám. 1, 
814 99  Bratislava

zastúpené primátorom doc. RNDr. Milanom Ftáčnikom, CSc.

oznamuje v súlade s § 9a odsek 2 zákona č. 138/1991 Zb. v znení neskorších predpisov zámer prenajať 
na základe obchodných verejných súťaží formou výberu víťaza elektronickou aukciou v Bratislave, a to:

- nebytové priestory v k. ú. Staré Mesto na  prízemí stavby so vstupom z ulice Laurinská č. 5, vo výmere 127,67 
m2, a na prízemí stavby so vstupom z nádvoria na Uršulínskej ul. č. 6, vo výmere 5,25 m2 v Bratislave za účelom 
prevádzkovania kaviarne, alebo reštaurácie, alebo espressa, alebo bistra, alebo predajne, alebo služieb, na 
dobu neurčitú, 
- nebytové priestory  v suteréne stavby na Laurinskej ul. č. 7, vo výmere 158,71 m2 v Bratislave, k. ú. Staré 
Mesto, za účelom prevádzkovania kaviarne, alebo reštaurácie, alebo espressa, alebo bistra, alebo služieb na 
dobu neurčitú,

- nebytový priestor vo výmere 257,60 m2 na Sedlárskej 4 v Bratislave, k. ú. Staré Mesto, za účelom prevádzko-
vania kaviarne alebo reštaurácie na dobu neurčitú, 

- nebytový  priestor vo výmere 97,37 m2 na Sedlárskej  4, k. ú. Staré Mesto, za účelom prevádzkovania kaviarne 
alebo reštaurácie na dobu neurčitú, 
- pozemky v nasledovných lokalitách
1. k.ú. Vinohrady, LV 3610, parc. č. 4432/7, parc. č. 4432/9, parc. č. 4432/10, parc. č. 4432/12, parc. č. 4432/15, 
súťažný návrh je možné podať len na nájom všetkých pozemkov v lokalite
2. k.ú. Vinohrady, LV 3610, parc. č. 4508,  
3. k.ú. Rača, LV 7003, parc. č. 8187,   
4. k.ú. Rača, LV 7003, parc. č. 9360, parc. č. 9361, parc. č. 9362, súťažný návrh je možné podať len na nájom 
všetkých pozemkov v lokalite
5. k.ú. Rača, LV 10625, parc. č. 7025/4, parc. č. 7025/14, súťažný návrh je možné podať len na nájom všetkých 
pozemkov v lokalite
6. k.ú. Rača, LV 10625, parc. č. 9261, parc. č. 9270,  
súťažný návrh je možné podať len na nájom všetkých pozemkov v lokalite
7. k.ú. Rača, LV 10625, parc. č. 9333/3, parc. č. 9334/3, parc. č. 9335/3, parc. č. 9336/3, parc. č. 9337/3, parc. 
č. 9338, parc. č. 9339,  
súťažný návrh je možné podať len na nájom všetkých pozemkov v lokalite
8. k.ú. Rača, LV 10625, parc. č. 9241/1, parc. č. 9241/2,   
súťažný návrh je možné podať len na nájom všetkých pozemkov v lokalite

za účelom trvalého využívania predmetu nájmu ako vinice, vinohradníckej plochy alebo vinohradu, tak ako sú 
defi nované v zákone č.  313/2009 Z. z. o vinohradníctve a vinárstve.

Hlavné mesto SR Bratislava
Primaciálne nám. 1, 
814 99  Bratislava

zastúpené primátorom doc. RNDr. Milanom Ftáčnikom, CSc.

oznamuje v súlade s § 9a odsek 2 zákona č. 138/1991 Zb. v znení neskorších predpisov zámer predať 
na základe obchodných verejných súťaží formou výberu víťaza elektronickou aukciou nehnuteľnosti v 
Bratislave, a to:

- novovytvorené pozemky v k. ú. Lamač, a to parc. č. 1839/1 – ostatné plochy vo výmere 200 m2, parc. č. 1840/1 
– záhrady vo výmere 810 m2, a parc. č. 1841/2 – vinice vo výmere 39 m2,  Lamačská cesta, 
- novovytvorené pozemky v k. ú. Trnávka, a to parc. č. 17007/46 – zastavané plochy a nádvoria vo výmere 2004 
m2, a parc. č. 17007/47 -  zastavané plochy a nádvoria vo výmere 1822 m2, Banšelova, Terchovská ulica.
Podmienky obchodných verejných súťaží a súťažné podklady sú zverejnené na úradnej tabuli na prízemí Magis-
trátu hlavného mesta SR Bratislavy a na internetovej stránke www.bratislava.sk. Podmienky obchodných verej-
ných súťaží a súťažné podklady si môžu záujemcovia vyzdvihnúť aj osobne v budove Magistrátu hlavného mesta 
SR Bratislavy na adrese: Primaciálne nám. 1, Bratislava, prízemie – pracovisko FRONT OFFICE, v pracovných 
dňoch od 15.10.2014 do 16.01.2015 v čase od  9.00 hod. do 14. 00 hod.



Život v meste strana 1120 l 2014 Ž
Vône a chute ulíc

Rubriku pripravuje 
portál Kavickari.sk
Portál, ktorý ako prvý na 
Slovensku združuje skupi-
nu gurmánov a pôžitkárov 
v jednom. Vznikol z malej 
skupinky na facebooku, 
v rámci ktorej mohli fanú-
šikovia postovať fotografi e 
a zážitky z kaviarní. Pro-
jekt sa následne vyvinul 
do podoby online maga-
zínu, ktorý prináša zaují-
mavé informácie zo sveta 
gastronómie. Spoznajte 
s nami podniky, do kto-
rých sa oplatí ísť nielen 
v Bratislave, ale aj v blíz-
kom okolí v novej rubri-
ke, ktorú sme pripravili 
v spolupráci s Bratislav-
ským Kuriérom.

Príjemný loft v obchoďáku

Obchodné domy bý-
vajú studené a také 

- bez šarmu. Lákajú k ná-
kupom, sú plné umelých 
farieb a sladkých vôní. 
Preto je príjemné, ak 
v Mekke shopoholicov 
vieme nájsť miesto, kto-
ré pôsobí skôr patinou 
minulosti. Kubu takým 
určite je.
 Prevažne hnedé tóny, 
ošúchané sedačky a akoby 
loftový priestor dotvárajú 
tú správnu atmosféru tej-
to príjemnej reštaurácie. 
Chcete si posedieť na káve, 
dať si rýchly obed, či len tak 
podebatovať po nákupoch 
s priateľmi? Vyberte si ko-
ženú sedačku, či pohodlné 
kresielko. V úzadí, na výslní 
či na terase. Je to len na vás. 
Reštaurácii dominuje bar 
a atmosféru dopĺňajú retro 
dekorácie. Chvíľami máte 
pocit, že príde robotník z 
amerického fi lmu, avšak 
pri pohľade na smotánku 
fashionistov vás to rýchlo 
prejde. Reštaurácií vládne 
taliansky koncept kuchyne. 
Výborné sú cestoviny, ktoré 
sa priamo vyrábajú na mies-
te, čo je lákavé. Milovníci 
rizota si taktiež pochutia 
a možno by zvládli i väčšiu 
porciu! Ako sladkú bodku 
si skúste dať čokoládovú 
tortičku, ktorá očarí každú 
paničku. Rým to bol síce nú-
tený, avšak chuť koláča nie. 
Len si dajte pozor pri jedení, 
dá sa s ním totiž veľmi rých-

lo zababrať! Ten, kto ťažko 
zvláda prítomnosť nákupných 
centier, nemusí predýchať to, 
že reštaurácia sa v jednom z 
nich nachádza. Svedčalo by jej 
totiž reálne prostredie príjem-
ného retro loftu aký dnes po-
núka napríklad bývalá Cver-
novka, ktorú momentálne 
„okupujú“ startupisti. Avšak 
tí, ktorí milujú nákupy a dobré 
jedlo, sa kombinácií Aupark + 
Kubu potešia.

Vínna cyklomagistrála
JuRaVa funguje od októbra 
Kolaudácia cyklomagis-

trály, ktorá spojí mest-
ské časti Raču, Vajnory a 
obec Svätý Jur sa začala 
23. septembra a skolaudo-
vané časti otvorili v druhej 
polovici októbra.
 Cyklochodník je súčas-
ťou systému cyklomagistrály, 
ktorá prepája obce a mestá 
v malokarpatskej oblasti.  Pre-
pojenie na už vybudované, 
alebo plánované cyklotrasy 
bude na smer do centra Brati-
slavy na existujúcu cyklistickú 
cestu od Gaštanového hájika 
v Krasňanoch, ďalej  v smere 
z Krasňan a Rače do lesného 
masívu Malých Karpát, v sme-
re zo Svätého Jura do Pezinka 

po hrádzi Šúrskeho potoka na 
projektované trasy v Pezin-
ku a okolí. Ďalej sa napoja na 
smer zo Svätého Jura do les-
ného masívu Malých Karpát, 
v smere z Vajnôr do Ivanky pri 
Dunaji a Vrakune popri Šúr-
skom potoku a Malom Dunaji 
s napojením na Medzinárod-
nú dunajskú cyklistickú cestu 
pri Slovnafte.
 Jurava, alebo aj Malokar-
patsko-vínna cyklomagistrála 
s dĺžkou 28 kilometrov bude 
súčasťou plánovaného nulté-
ho okruhu cyklotrasy okolo 
Bratislavy. 

(red, rl)

Osem z desiatich ľudí v meste má psa

Až 83 % obyvateľov 
miest nad 25-tisíc 

obyvateľov má doma psa. 
Takmer každý druhý pes 
dostáva nevhodnú a ne-
vyváženú stravu. To môže 
mať negatívny vplyv na 
ich organizmus a môže 
spôsobiť zdravotné prob-
lémy.
 Exkluzívny prieskum pre 
spoločnosť Royal Canin pou-
kázal na život psov v mestách. 
V mestskom prostredí pôsobí 
na psy neustály sled streso-
vých situácií, permanentne 
sú vystavené silnému hluku, 
znečistenému ovzdušiu, ne-
prirodzenému terénu a ďalším 
negatívnym podnetom. Ná-
sledný oxidatívny a fyzio-
logický stres, ktorý u psov 
vzniká, pôsobí deštruk-

tívne na ich organizmus. 
Navyše, až 40 % majiteľov 
psov dáva podľa priesku-
mu psom zvyšky ľudskej 
stravy.
 Dôležité je uvedomiť si, že 
zatiaľ, čo človek preferuje pes-
trú stravu, pes miluje stereo-
typy. Každopádne, psovi 
a jeho tráviacemu traktu 
neprospieva „obohacova-
nie“ stravy o ľudské po-
krmy. Pes potrebuje nutrične 
vyváženú stravu, doslova šitú 
na mieru. Pokiaľ bude pes 
dostávať pravidelne granu-
le vhodné pre jeho rasu, vek, 
veľkosť a v neposlednom rade 
životný štýl, nebude musieť 
byť ničím iným dokrmovaný.

(red, rl)

Voči vyhláseniu objektov za pamiatky 
v Zimnom prístave sa odvolali
Klub ochrany technic-

kých pamiatok (KOTP) 
v spolupráci s odborníkmi 
na architektúru a pamiat-
kovú starostlivosť nedáv-
no informovali, že voči 
vyhláseniu tzv. Lodnej 
dielne a Lodného výťahu 
za národné kultúrne pa-
miatky, sa odvolali spo-
ločnosti Slovenská plavba 
a prístavy, a.s. a Verejné 
prístavy, a.s.
 Odvolanie sa voči vyhláse-
niu za pamiatky Lodnej diel-
ne a výťahu, nám potvrdila 
spoločnosť Slovenská plavba 
a prístavy. Ako uviedol ho-
vorca Juraj Bohunský, voči 
vyhláseniu týchto objektov 
za národnú kultúrnu pamiat-
ku Pamiatkovým úradom SR 
sa odvolali preto, „nakoľko 
podľa nášho názoru, uvede-
né objekty nespĺňajú kritériá 
národnej kultúrnej pamiatky. 
Zároveň si Vás dovoľujeme 
informovať, že do ukončenia 
odvolacieho konania naša 
spoločnosť nebude poskyto-
vať ďalšie informácie.“
 Lodná dielňa a výťah sú 
v areáli bratislavského Zim-

ného prístavu, ktorý existuje 
od roku 1897. Lodná diel-
ňa z roku 1943 je prízemná 
hala obdĺžnikového tvaru 
z tehlového muriva a nosnou 
rámovou železobetónovou 
konštrukciou. Využívala sa 
na opravovanie lodných čas-
tí. Dodnes je v nej autenticky 
zachované technické vybave-
nie - mostový žeriav. Lodný 
výťah je technické zariadenie 
slúžiace na vyťahovanie plavi-
diel pri ich údržbe. Pozostáva 
zo siedmich koľajových dráh 
s poháňacími mechanizmami 
a strojovne. Vybudovaný bol 
pravdepodobne v 30. rokoch 
20. storočia. Pamiatky sú 
v dobrom technickom sta-
ve, autenticky zachované. Na 
Slovensku sú unikátne. Spo-
lu s pamiatkami tzv. Starým 
domom lodníkov a Čerpacou 
stanicou odpadových vôd 
tvoria celok dokumentujú vý-
znamný fenomén plavby na 
Dunaji. 
 Pamiatkový úrad SR vy-
hlásil 10. 9. 2014 uvedené 
objekty za Národnú kultúrnu 
pamiatku. 

(rl, red)

Prieskum  
V Bratislavskom kraji sú najvyššie 
platy, ale aj najdrahšie byty

Najviac, v priemere 
asi 1100 eur v hru-

bom, zarábajú obyvate-
lia Bratislavského kraja. 
Najnižšie sumy vidia 
na výplatných páskach 
pracujúci v prešovskom 
regióne a to v priemere 
624 eur mesačne. 
 Nie každý Slovák ale pra-
cuje a príjmy slovenských 
domácností sa tak skladajú 
okrem miezd zamestnancov 
a príjmov živnostníkov aj zo 
starobných dôchodkov či 
sociálnych dávok. Najvyšší 
hrubý mesačný príjem pri-
padá na jedného člena do-
mácnosti v Bratislavskom 
kraji - 565 eur. Najnižší 
príjem - 369 eur, má kaž-
dý mesiac k dispozícii člen 
domácnosti v Prešovskom 
kraji, teda v regióne, kde sú 
aj mzdy najnižšie. Obdob-
ná situácia je aj v prípade 
výdavkov. Najvyššie ich 
v prepočte na 1 člena do-

mácnosti eviduje Bratislav-
ský kraj (501 eur) a najniž-
šie Prešovský kraj (320 eur). 
Naprieč celou republikou ale 
platí, že príjmy aj naďalej pre-
vyšujú výdavky slovenských 
domácností. Usporiť každý 
mesiac v domácnosti, dokážu 
najviac v Bratislavskom kraji 
(64 eur na 1 člena) a najmenej 
v Žilinskom kraji (42 eur). 
 Obyvatelia bratislavského 
regiónu majú nielen najvyššie 
vklady v bankách, ale aj naj-
vyššie úvery, a to až 13 099 eur 
na osobu! Bankám tak dlžia 
v priemere 5 až 6 – násob-
ne viac ako obyvatelia os-
tatných regiónov SR. 
 Bývanie je najčastejší 
dôvod, kvôli ktorému idú 
Slováci do banky a požia-
dajú o úver. 

Zdroj: NBS, ŠÚ SR, prepočty 
analytického tímu Poštovej 
banky

Vstupenky v sieti Ticketportal, viac info na www.hcslovan.sk

*od 15:00 h premiéra filmového dokumentu zo zákulisia  HC SLOVAN “Život za hokej”

*
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PRÁVE V PREDAJI!
NOVÉ ČÍSLO

Vianočná električka štartuje 5. decembra
V centre mesta sa opäť objaví 

historická vianočná električ-
ka. Dopravný podnik ju na trať 
vypraví tentokrát 5. decembra. 
Verejnosť ňou bude môcť bez-
platne jazdiť od tohto dňa až do 
predvianočného obdobia, do 23. 
decembra 2014. 
 Premávať bude denne podľa oso-
bitého časového harmonogramu 
v hodinových intervaloch od 16.00 
hod. až do posledného odchodu 
o 20.00 hod.  Vianočná električka 
má približne 40 minútovú trasu: 
v centre mesta z Vianočných trhov 
na ňu cestujúci môžu nastúpiť na 
zastávke Jesenského pred starou bu-
dovou SND, odkiaľ bude smerovať 

na námestie SNP. Ďalej bude 
pokračovať cez Obchodnú 
ulicu (zastávky Poštová-Mar-
tinus a Vysoká), Radlinského 
ulicu (zastávka Floriánske 
námestie), po Vazovovej ulici 
(zastávka Vazovova) smerom 
na Krížnu ulicu (zastávka 
Americké námestie), Špitál-
sku ulicu (zastávka Marián-
ska). Cez námestie SNP bude 
električka pokračovať v jaz-
de po Kapucínskej (zastávka 
Kapucínska), ďalej prejde cez 
tunel (zastávka Chatam Sófer) 
a následne sa vráti späť do 
centra po nábreží arm. gen. L. 
Svobodu (zastávka Most SNP) 

a cez Mostovú ulicu spať na 
zastávku Jesenského. 
 Okrem vianočnej výzdoby 
a LED svetelných reťazí budú 
na električke aj ďalšie svet-
lá, ktoré dodala spoločnosť 
Osram a nebudú chýbať ani 
sviatočné koledy. Do týchto 
svetiel bude „odetá“ električka 
česko-slovenskej výroby typu 
ČKD-Tatra T2, ktoré vyrábali 
spoločnosti TATRA Smíchov 
a ČKD Stalingrad od polovice 
50. rokov do začiatku 60. ro-
kov 20. storočia. V Bratislave 
ich jazdilo celkovo 67 kusov 
v rokoch 1958 – 1988.

(bk)


